
R I M I N I 2 0 1 0

E X E R C I Ţ I I L E F R A T E R N I T Ă Ţ I I

C O M U N I O N E E L I B E R A Z I O N E

„POATE UN OM SĂ SE NASCĂ DIN NOU

ATUNCI CÂND ESTE DEJA BĂTRÂN?”





„POATE UN OM SĂ SE NASCĂ DIN NOU  
ATUNCI CÂND ESTE DEJA BĂTRÂN?”

Exerciţiile Fraternităţii
Comunione e Liberazione

R i m i n i  2 0 1 0



© 2010 Fraternità di Comunione e Liberazione
Traducere din limba italiană realizată de: Ruxandra Tirean şi Cristian Şoimuşan 

Copertă: Jacob Jordaens, Cristos şi Nicodim, Muzeul de Artă, Tournai (Fotografie Scala, Florenţa).



Vatican, 20 aprilie 2010

Distinse
Don Julián Carrón
Preşedinte al Fraternităţii Comunione e Liberazione

Cu ocazia Exerciţiilor Spirituale ale Fraternităţii Comunione e Libe-
razione cu titlul „Poate un om să se nască din nou atunci când este deja 
bătrân?”, Preasfântul Părinte le adresează tuturor participanţilor un gând 
plin de afecţiune, urându-le în acelaşi timp ca această întâlnire să trezească 
o fidelitate reînnoită în Cristos, izvor unic de speranţă pentru o înfocată 
mărturie evanghelică, invocă revărsarea din plin a harurilor cereşti şi vă 
trimite Dumneavoastră, responsabililor Fraternităţii şi tuturor celor pre-
zenţi, o binecuvântare aspostolică specială.

Cardinal Tarcisio Bertone, Secretar de Stat al Sanctităţii Sale



Vineri seara, 23 aprilie
La intrare şi la ieşire:

Franz Schubert, Simfonia nr. 8 în Si minor, D 759, „Neterminata”
Carlos Kleiber – Filarmonica din Viena

Colecţia „Spirto Gentil” nr. 2, Deutsche Grammophon

■ introducere
Julián Carrón

Cu toţii am ajuns aici fiind îndemnaţi, mai mult sau mai puţin conşti-
ent, de o dorinţă, de o aşteptare, de nevoia urgentă ca ceva să se întâmple 
în viaţa noastră, ceva care s-o reînnoiască, care s-o facă să repornească dacă 
s-a oprit, ceva care să învingă acel scepticism ce se strecoară încet încet în 
noi şi ne paralizează, ceva care să introducă un moment de respiro şi astfel 
să ne elibereze de sufocarea circumstanţelor. 

Noi ştim foarte bine că unicul care a introdus această noutate în istorie 
este Cristos. Cu toţii venim aici fiind mişcaţi de acea speranţă pe care 
într-o zi El a trezit-o în noi, în tine, în mine, mişcaţi de acea tresăltare de 
care ne-am simţit scuturaţi şi pe care o simţim înăuntrul nostru de când ni 
s-a întâmplat acest lucru. Cât de multe părţi ale propriei noastre persoane, 
ale propriei noastre vieţi aşteaptă să fie schimbate de El!

De aceea, să invocăm Spiritul Sfânt astfel încât Cristos să pătrundă tot 
mai adânc în fiecare fibră a fiinţei noastre, să ne facă să participăm tot mai 
mult la acea emoţie profundă a Fiinţei, pe care Misterul – „Izvorul fiinţei 
este în Tine” – a binevoit să ne-o împărtăşească.

Discendi Santo Spirito

Încep prin a vă citi telegrama pe care ne-a trimis-o Sfântul Părinte: 
„Cu ocazia Exerciţiilor Spirituale ale Fraternităţii Comunione e Libera-
zione cu titlul «Poate un om să se nască din nou atunci când este deja 
bătrân?», Preasfântul Părinte le adresează tuturor participanţilor un gând 
plin de afecţiune, urându-le în acelaşi timp ca această întâlnire să trezească 
o fidelitate reînnoită în Cristos, izvor unic de speranţă pentru o înfocată 
mărturie evanghelică, invocă revărsarea din plin a harurilor cereşti şi vă tri-
mite dumneavoastră, responsabililor Fraternităţii şi tuturor celor prezenţi, 
o binecuvântare apostolică specială. Cardinal Tarcisio Bertone, Secretar de 
Stat al Sfinţiei Sale”.
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Vă salut pe fiecare dintre voi şi pe toţi prietenii care sunt în legătură 
directă cu noi din multe ţări. 

Cristos a înviat! Aceasta e vestea pe care Biserica ne-o adresează, de 
secole, fără să obosească. Acesta e evenimentul care stăpâneşte istoria, un 
eveniment pe care nicio greşeală de-a noastră sau a fraţilor noştri nu-l poate 
elimina şi pe care tot răul posibil nu-l poate şterge. Acest fapt este motivul 
speranţei noastre; aşadar acest fapt este cel care trebuie să domine în noi 
din prima clipă a acestor zile: prezenţa Sa înviată. Acum, o privire asupra 
vieţii noastre, asupra conştiinţei de sine, asupra realităţii şi a lumii nu ar fi 
potrivită cu toţi factorii realităţii, dacă nu ar porni de la această recunoaşte-
re; ar fi o minciună, pentru că ar lipsi factorul decisiv al întregii istorii. Nu 
există noutate mai mare, nu a existat niciodată o noutate mai mare decât 
faptul că Cristos a înviat. De aceea, în măsura în care ne lăsăm pătrunşi 
total de această Prezenţă vie, noi ne lăsăm dominaţi de acest adevăr – care 
este un fapt, nu o idee creată de noi, ci un eveniment care a avut loc în is-
torie – vedem cum se schimbă conştiinţa pe care o avem despre noi înşine.

Ne-am adunat aici, în aceste zile, pentru a le trăi sub tensiunea acestei 
emoţii profunde, sub valul atât de plin de această emoţie: Cristos a murit 
şi a înviat pentru noi. Vă rog să Îi lăsaţi spaţiu, să Îi faceţi loc, adică să ne 
lăsăm duşi de acest eveniment; să nu permitem să rămână în noi doar nişte 
cuvinte. S-a întâmplat: câtă lumină, ce răsuflare, ce speranţă aduce în viaţa 
noastră acest fapt! Este semnul cel mai evident şi mai puternic al duioşiei 
Misterului pentru fiecare dintre noi, al acestei carităţi nemărginite a lui 
Dumnezeu pentru nimicnicia noastră (inclusiv pentru trădarea noastră).

Prezenţa Sa victorioasă în mijlocul nostru este cea care ne îndeamnă să 
ne continuăm parcursul ca să încercăm să depăşim tot mai mult ruptura 
dintre a şti şi a crede, astfel încât acest fapt recunoscut de credinţă să fie 
ceea ce determină viaţa mai mult decât orice altceva. Însă dacă acest fapt 
ar rămâne doar la un nivel de pioşenie sau devoţiune, ar fi ca şi cum n-ar 
fi fost, ca şi cum nu ar deţine toată densitatea unei realităţi pentru a putea 
schimba viaţa, pentru a putea marca viaţa noastră; şi atunci am fi determi-
naţi de tot restul, care ne târăşte, care ne face să fim confuzi, ne descurajea-
ză, nu ne lasă să respirăm, să vedem, să ne convingem personal de noutatea 
pe care Cristos înviat a adus-o şi o aduce în viaţa noastră.

Am pornit în urmă cu doi ani de la credinţă, care are ca origine – vă 
amintiţi cu toţii – „un punct de pornire ce se află în afara noastră”1: întâlnirea 

1 „Aceasta este victoria care învinge asupra lumii: credinţa noastră”, Exerciţiile 
Fraternităţii Comunione e Liberazione, supliment Tracce-Litterae Communionis, nr. 6, 
iunie 2008, p. 13.
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neaşteptată cu o Prezenţă excepţională. Credinţa este recunoaşterea acestei 
Prezenţe excepţionale, care astăzi este prezentă cu trupul prin martori, prin 
poporul creştin, prin Biserică, lucru ce ar fi imposibil dacă El nu l-ar genera 
în mod constant. Însă anul trecut2 am înţeles că, în pofida tuturor faptelor 
excepţionale pe care le-am văzut, în pofida atâtor martori pe care-i avem în 
faţa noastră, adesea, imediat după o clipă ni se pare că totul dispare; şi am 
spus că raţiunea pentru care se întâmplă astfel este acea ruptură dintre a şti 
şi a crede, ruptură ce se manifestă în reducerea credinţei la o proiecţie sau 
la un sentiment, la o etică sau la o formă de religiozitate străină şi opusă 
cunoaşterii. Aici este reducţia: credinţa nu mai e concepută şi trăită ca un 
parcurs de cunoaştere a unei realităţi prezente, şi asta ne face slabi şi confuzi 
ca toţi ceilalţi. O credinţă care nu este cunoaştere, care nu este recunoaştere 
a unei Prezenţe reale, nu e folositoare vieţii, nu poate fi baza speranţei, nu 
schimbă conştiinţa de sine pe care o avem, nu aduce o împlinire în fiecare 
circumstanţă. Şi identificasem aspectul cel mai important al dificultăţii în 
lipsa umanităţii: „Ceea ce lipseşte astăzi între noi nu este Prezenţa (suntem 
înconjuraţi de semne, de martori!); lipseşte umanul. Dacă umanitatea nu 
este pusă în joc, drumul cunoaşterii se opreşte. Prieteni, nu lipseşte Prezenţa, 
lipeşte parcursul”3, parcursul introdus de curiozitatea în faţa acestei Prezenţe, 
cu care vrem să pătrundem tot mai adânc într-o cunoaştere profundă. 

După un an avem semne care ne arată în mod evident că ruptura dintre 
a şti şi a crede nu a fost încă depăşită.

Primul semn este că nu se înţelege legătura dintre evenimentul creştin 
şi uman: în continuare sunt percepute ca fiind extrinseci unul altuia. Cu 
câteva luni în urmă, în faţa insistenţelor mele legate de munca ce trebu-
ie făcută, asupra experienţei, cineva îmi spusese că la început mişcarea o 
impresionase ca întâlnire cu ceva obiectiv în afara ei, drept pentru care nu 
înţelegea de ce eu insistam atât de mult în acel moment asupra muncii. 
Atunci a trebuit să îi reamintesc de unde porniserăm: de la întâlnirea ne-
aşteptată cu o prezenţă; după care totul dispărea. Dacă această dificultate 
persistă, înseamnă că n-am înţeles raportul care există între evenimentul 
creştin şi punerea în mişcare a eului, nu se înţelege că semnul care arată că 
am avut o întâlnire este că mă pun la treabă, pentru că umanul meu este re-
trezit. Munca e semnul cel mai evident că creştinismul este un eveniment, 
adică arată că în mine se întâmplă ceva ce mă trezeşte. 

2 Se face trimitere la Exerciţiile Fraternităţii Comunione e Liberazione, cu titlul „Din 
credinţă se naşte metoda”, Rimini, 24-26 aprilie 2009.
3 „Din credinţă se naşte metoda”, Exerciţiile Fraternităţii Comunione e Liberazione, trad. 
rom. de Câmpan, V., Costruţ, M., Radu, M., Şoimuşan, C., Tirean, R., 2009, p. 21.
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Al doilea semn că nu se înţelege este că evenimentul creştin nu dă naş-
tere unei mentalităţi noi. Mi s-a întâmplat azi-vară să-i aud pe unii prieteni 
de-ai noştri, în străinătate, spunând că în faţa anumitor fapte se vede că 
mentalitatea de origine este mai determinantă, mai puternică decât men-
talitatea care se naşte din întâlnire: în faţa evenimentelor vieţii şi a lumii, 
reacţia multora dintre noi este mai mult în consonanţă cu mentalitatea 
tuturor decât cu mentalitatea pe care o exprimă carisma mişcării. Având 
posibilitatea să vizitez multe comunităţi din lume anul acesta, am văzut 
acest lucru peste tot. 

E ca şi cum am vedea în noi efectele a ceea ce Charles Péguy descrie 
într-un mod atât de sugestiv: „Pentru prima oară, pentru prima oară după 
Isus, am văzut în faţa ochilor noştri, vedem cu ochii noştri cum se naşte o 
lume nouă, nu doar un oraş; se formează o societate nouă, nu doar un oraş; 
societatea modernă, lumea modernă; o lume, vedem cum se alcătuieşte o 
societate, sau cel puţin vedem cum se asamblează, (cum se naşte şi) cum 
creşte, după Isus, fără Isus. Şi ceea ce este cel mai cutremurător, prietene, 
şi nu trebuie să negăm, e faptul că au reuşit. […] Şi e ceea ce vă pune 
într-o situaţie tragică, unică. Voi sunteţi primii. Voi sunteţi primii oameni 
moderni.”4 După Isus, fără Isus. Nu este vorba doar de o îndepărtare 
progresivă de o practică religioasă; semnul prin excelenţă al marginalizării 
lui Cristos din viaţă este o mortificare a dimensiunilor proprii umanului, o 
concepţie redusă a propriei umanităţi, a imaginii de sine, o folosire redusă a 
raţiunii, a afecţiunii, a libertăţii, o cenzură a importanţei dorinţei. Giussani, 
în urmă cu mulţi ani a folosit metafora exploziei nucleare de la Cernobîl, 
care ar fi produs această alterare în sufletul oamenilor: „Organismul, din 
punct de vedere al structurii sale, este la fel ca înainte, dar din punct de 
vedere al dinamicii sale, nu mai este acelaşi. E ca un plagiat fiziologic”.5 

De aceea mă întrebam: este oare în stare creştinismul să atingă miezul 
dur al mentalităţii noastre sau reuşeşte doar să adauge un plus ornamental, 
pios, moralist, organizatoric, la un eu care este deja complet constituit, 
refractar la orice intervenţie exterioară? De aceea, anul acesta, de multe ori 
mi-am adus aminte de dialogul dintre Isus şi Nicodim, de unde s-a năs-
cut şi titlul exerciţiilor noastre: „Era între farisei un om numit Nicodim, 
un conducător al iudeilor. Acesta a venit la el, noaptea, şi I-a zis: «Rabbi, 
ştim că ai venit de la Dumnezeu ca învăţător, căci nimeni nu poate să facă 
semnele pe care le faci, dacă Dumnezeu nu este cu el». Isus i-a răspuns şi 

4 Ch. Péguy, „Veronica. Dialogo della storia coll’anima carnale”, în Lui è qui, BUR, 
Milano 1997, p. 126.
5 L. Giussani, L’io rinasce in un incontro (1986 – 1987), BUR, Milano 2010, p. 181.
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i-a zis: «Adevăr, adevăr îţi spun, dacă cineva nu se naşte din nou, nu poate 
să vadă împărăţia lui Dumnezeu». Nicodim i-a zis: «Cum poate să se nască 
un om când este bătrân? Oare poate să intre din nou în sânul mamei sale 
şi să se nască?»”6 În situaţia noastră oare e posibilă creatura nouă, ceva cu 
adevărat nou? După părerea mea, aceasta e provocarea cea mai mare pe 
care creştinismul o are de înfruntat acum: să vadă dacă – prin felul în care 
în mod convingător a ajuns la noi: adică prin mişcare – este în stare să stră-
pungă carapacea felului în care fiecare dintre noi trăieşte realitatea sau este 
condamnat să rămână ceva străin, în fond o simplă anexă. Dacă nu există 
o schimbare în felul de a percepe, de a judeca realitatea, înseamnă că rădă-
cina eului nu a fost atinsă de nicio noutate, că evenimentul creştin a rămas 
în afara eului. Şi pentru noi credinţa poate fi ceva printre celelalte lucruri, 
ceva lipit, juxtapus, care vieţuieşte alături de modul de a vedea şi de a simţi 
al tuturor. Cu ani în urmă don Giussani – puteţi să citiţi asta în cartea cu 
întâlnirile de équipe ale Clu, carte pe care de-abia am publicat-o – spunea: 
„Toată discuţia despre poziţia noastră de credinţă poate fi redirecţiona-
tă exact la prăbuşirea aceste juxtapuneri, deoarece Cristos, evenimentul 
creştin [...] atinge şi pătrunde toate lucrurile”.7 Dacă nu dărâmăm această 
poziţie, nu vom putea percepe legătura credinţei cu exigenţele vieţii. 

Fiecare dintre noi poate să judece singur ce muncă a făcut anul acesta, şi 
să verifice în ce măsură această noutate a pătruns în rădăcina propriului eu. 
Ce noutate a adus? Nu sunt gândurile noastre, nu e o problemă de păreri, 
de interpretări: dacă Cristos a intrat ca noutate în esenţa eului nostru şi 
determină totul într-un fel nou, asta se vede mai apoi în felul în care trăim 
realitatea. Eu am văzut multe semne ale acestui lucru anul acesta, în multe 
comunităţi de-ale noastre (în acelaşi timp, mai este încă mult de lucru, aşa 
cum putem cu toţii să recunoaştem în experienţa noastră). Toate aceste 
semne pozitive au un numitor comun: sunt oameni angajaţi în a urma 
propunerea ce ne-am făcut-o. Însă mulţi încă îşi pun întrebarea: ce muncă 
trebuie să facem? Şi de multe ori, într-adevăr, fiecare umple cu propria 
imaginaţie semnificaţia cuvântului muncă.

De aceea vrem să continuăm să clarificăm ce înseamnă această lipsă a 
umanului. Anul acesta a trebuit să ţin câteva lecţii despre Sensul religios novi-
cilor din Memores Domini, şi cum eram sub influenţa muncii pe care o facem 
împreună, m-a impresionat felul în care am recitit unele capitole: nu aşa cum 
le citisem de multe alte ori, cu alte cuvinte ca parte a parcursului către 

6 In 3, 1-4. [traducerea fragmentelor din Sfânta Scriptură s-a făcut după ediţia Noul 
Testament, trad. de pr. Alois Bulai şi pr. Anton Budău, ed. Sapientia, Iaşi 2002, n.tr.]
7 L. Giussani, L’io rinasce in un incontro (1986 – 1987), op. cit., p. 41.
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credinţă; ci din interiorul credinţei. De aceea îmi voi permite să reiau câte-
va capitole din Sensul religios ca să ne ajutăm să înţelegem cum ne îndrumă 
don Giussani în drumul pe care-l parcurgem.

Însă înainte de asta, trebuie să privim faţă-n faţă obiecţia pe care am 
pomenit-o mai înainte: nouă, evenimentul şi munca ni se par a fi în con-
tradicţie. Acesta e un exemplu al distanţei pe care uneori o percep între 
intenţia de a-l urma pe don Giussani şi a-l urma cu adevărat. Uitaţi ce 
le spune tuturor celor care pun în opoziţie creştinismul şi munca: „Isus 
Cristos nu a venit în lume ca să se substituie muncii omului [am putea să 
ne oprim deja la această afirmaţie], libertăţii omului sau pentru a elimina 
încercările omului – condiţie existenţială a libertăţii –. El a venit în lume 
pentru a-l rechema pe om la fondul tuturor problemelor, la structura sa 
fundamentală şi la situaţia sa reală. Într-adevăr, toate problemele pe care 
omul este chemat prin încercările vieţii să le rezolve, se complică în loc să 
se simplifice, dacă nu sunt salvate anumite valori fundamentale. Isus Cris-
tos a venit pentru a-l rechema pe om la religiozitatea adevărată, fără de care 
orice pretenţie de rezolvare este o minciună. Problema cunoaşterii sensului 
lucrurilor (adevărul), problema folosirii lucrurilor (munca), problema unei 
depline conştientizări (iubirea), problema convieţuirii umane (societatea şi 
politica) sunt lipsite de o dreaptă abordare şi de aceea generează o tot mai 
mare confuzie în istoria individului şi a umanităţii în măsura în care nu 
se bazează pe religiozitate în tentativa propriei soluţii («Cine mă urmează 
va avea viaţă veşnică şi va primi însutit aici pe pământ»). Nu este sarcina 
lui Isus să rezolve diversele probleme, ci să recheme omul la poziţia în care 
poate încerca să le rezolve în modul cel mai corect. Această strădanie revine 
angajamentului fiecărui om, a cărui funcţie existenţială constă tocmai în 
această tentativă”.8

Şi din nou: „Insistenţa asupra religiozităţii este prima datorie absolută 
a educatorului, adică a prietenului, a celui care iubeşte şi vrea să ajute 
umanul în drumul spre destinul său. Iar umanul este la origine inexistent, 
el există numai în fiecare individ, în fiecare persoană. O astfel de insistenţă 
este întreaga chemare a lui Isus Cristos. Nici nu putem să ne gândim că 
vom începe să înţelegem creştinismul altfel decât plecând de la originea sa 
de pasiune pentru fiecare persoană în parte”.9

Şi dacă nici acum nu e suficient de clar, don Giussani observă că sarcina 
Bisericii este aceeaşi: „Biserica, deci, nu are ca sarcină directă furnizarea 

8 L. Giussani, La originea pretenţiei creştine, trad. rom. de Victoria Câmpan, Ed. Meridiane, 
Bucureşti 2002, pp. 129-130. 
9 Ibid., p. 115. 
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soluţiei pentru problemele pe care omul le întâlneşte de-a lungul drumu-
lui său. Am văzut că funcţia pe care ea şi-o declară în istorie este educarea 
omenirii spre sensul religios şi am văzut, de asemenea, cum aceasta implică 
şi chemarea către o poziţie corectă a omului în faţa realităţii şi a proble-
melor acesteia, poziţie corectă care constituie condiţia optimă pentru a 
găsi cele mai adecvate răspunsuri la acele probleme. Tocmai am subliniat, 
de asemenea, că nu ar putea fi sustrasă din sarcina libertăţii şi creativităţii 
omului rezolvarea gamei problemelor umane, ca şi cum Biserica ar trebui 
să le dea o soluţie deja confecţionată”.10

De aceea, cel mai bun omagiu pe care i-l putem aduce lui don Giussani 
la a cincea comemorare a dispariţiei sale este acela de a urma, nu doar cu 
intenţia, ci în mod real. Aşa vom putea vedea, cum după cinci ani de la 
moartea sa, el continuă să ne fie tată mai mult ca niciodată şi, dacă noi 
suntem într-adevăr dispuşi, continuă să ne genereze.

Un gest de atare dimensiuni nu poate sta în picioare fără contribuţia 
sacrificiului fiecăruia dintre noi prin atenţia la anunţuri, la tăcere, la indi-
caţiile pe care le primim; acest sacrificiu este modalitatea cererii noastre 
ca lui Cristos să îi fie milă de nimicnicia noastră, să nu ne lase să cădem 
în nimic şi în aceste zile. E vorba de posibilitatea de a crea o atmosferă de 
tăcere adecvată pentru ca sămânţa pe care o plantăm azi, atunci când ascul-
tăm ceva, să nu cadă pe drum negăsind astfel pământul potrivit pentru a 
încolţi. Fiindcă fără tăcere totul este spulberat de vânt în mai puţin de-o se-
cundă. Întotdeauna mă impresionează că tăcerea se naşte tocmai din acest 
eveniment: cuvântul Său mă umple de tăcere. Tăcerea nu e doar un aspect 
ce ţine de ordine, ci este unicul răspuns adecvat în faţa evenimentului. 

10 L. Giussani, De ce Biserica, trad. rom. de Victoria Câmpan, Ed. Nemira, Bucureşti 2005, 
pp. 204-205.
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Vineri seara

sfânta liturghie

predica lui don michele berchi

În faţa provocării lui Isus putem să fim aici în seara asta şi zilele astea, 
cu aceeaşi poziţie a lui Saul, a lui Pavel– „Cine eşti, o Doamne?” –: să ne lă-
săm scoşi din îngâmfarea noastră, din distragerea noastră sau din cinismul 
nostru şi să permitem ca Cineva să ne ia de mână, ca Saul, şi să ne conducă 
pentru ca ochii noştri să se deschidă către El, El pe care noi toţi l-am întâl-
nit deja în calea noastră; sau putem fi aici cu aceeaşi poziţie a iudeilor, plini 
de severitate, de asprime.

Tu singur hotărăşti cum să stai în faţa Domnului care îţi spune: „Ţie îţi 
este foame de mine, întregii tale vieţi îi este foame şi sete de mine. Nu te 
mulţumi, nu te mulţumi nici măcar cu miracolul pe care l-au văzut ochii 
tăi”. A spus-o celor care Îl văzuseră înmulţind pâinile, şi ne-o spune nouă 
din nou, în seara asta: „Nu te mulţumi nici măcar cu măreţia acestui gest, 
cu miracolul care este acest gest. Ţie îţi este foame de mine, de prezenţa 
mea vie. N-a fost de-ajuns părinţilor tăi mana din deşert, n-a fost de-ajuns 
înmulţirea pâinilor, părinţii voştri au murit”, la fel cum nouă nu ne-ajunge 
acest gest ca să trăim. „Dacă acest gest nu te aduce la mine – ne spune 
Domnul în seara asta –, n-are rost”. 

Singurul pericol adevărat pentru noi este acela să stăm aici dorind ceva 
mai prejos de asta, ceva mai puţin decât pe El, încercând să ne mulţumim 
cu mai puţin decât totul, acel tot ce eşti Tu, Doamne, pentru noi, acel tot 
care este mai mult decât putem noi să ne închipuim, acea imensitate de 
îndurare faţă de mine eşti Tu, Doamne. 

Să îi cerem Sfintei Fecioare să ne ajute să ne schimbăm poziţia, dacă 
trebuie s-o schimbăm, ca să nu ne mulţumim niciodată, mai ales în aceste 
trei zile, cu ceva mai puţin decât Fiul Său. 
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Sâmbătă dimineaţa, 24 aprilie 
La intrare şi la ieşire:

Franz Schubert, Sonata în A minor „Arpeggione”, versiune pentru pian, D821
Mstislav Rostropovich, violoncel – Benjamin Britten, pian

„Spirto Gentil” nr. 18, Decca

Don Pino. Isus Cristos nu a venit în lume ca să se substituie muncii 
omului, libertăţii omului sau pentru a elimina încercările omului. El a 
venit în lume pentru a-l rechema pe om la fondul tuturor problemelor, la 
structura sa fundamentală şi la situaţia sa reală.

Angelus

Laude

■ prima meditaţie

Julián Carrón

Doar divinul poate „salva” umanul

Avem un scop clar: acela de a depăşi ruptura dintre a şti şi a crede, 
pentru a ne putea astfel baza toată viaţa pe ceva adevărat, real, care să ne 
permită să trăim totul într-un fel nou. Prin tot ceea ce am spus, pentru a 
atinge acest scop trebuie să învingem lipsa umanităţii. 

1. Provocarea realului

Ce anume pune în mişcare umanul? „Dacă eu aş deschide pentru prima 
dată ochii în clipa asta, ieşind din pântecele mamei mele, aş fi stăpânit de 
uimirea şi de încântarea faţă de lucruri, ca de o «prezenţă»”.11 Explică don 
Giussani: „Înainte de toate este clar că uimirea, despre care am vorbit, con-
stituie o experienţă de provocare. Deschizându-mi ochii spre realitate, am în 
faţa mea ceva ce realizează o provocare de deschidere. Felul în care realul 
mi se prezintă este o solicitare către altceva [de aceea realitatea trezeşte 

11 L. Giussani, Sensul religios, trad. rom. de Adrian Popescu şi Victoria Câmpan, Ed. 
Arhiepiscopiei Romano-Catolice, Bucureşti, 1997, p. 157.



în mine această deschidere, mă educă, nu printr-un discurs, nu printr-o 
comandă, nu printr-un apel la morală, ci provocându-mă: este contribuţia 
adusă de realitate pentru ca eul meu să se deschidă, deschizându-se încon-
tinuu în faţa totalităţii]. Privirea îndreptată spre realitate nu obţine în mine 
un rezultat cum e acela al unei pelicule fotografice; nu mă «impresionează» 
cu imaginea sa şi gata. Mă impresionează şi mă mişcă. Realul mă solicită, 
spuneam, să caut altceva, dincolo de ceea ce îmi apare imediat. Realitatea 
cuprinde conştiinţa noastră de aşa manieră încât aceasta pre-simte şi perce-
pe altceva”.12 Să ne închipuim că eu intru la clasă cu un aparat electronic pe 
care copiii nu l-au mai văzut niciodată dar când vreau să îl racordez la priză 
ca să-l pun în funcţiune, îmi dau seama că am uitat cablul în sala profeso-
rală. Ce se va întâmpla dacă ies din clasă ca să merg după cablu? Nu e prea 
greu de ghicit pentru cei care au predat la viaţa lor: e clar că toţi copiii se 
vor ridica din bănci şi se vor duce la aparat să vadă ce-o fi. Dacă cineva nu 
se ridică, pentru a arăta că el nu face ca toţi ceilalţi, va avea nevoie de mai 
multă energie ca să reziste în faţa curiozităţii decât dacă ar urma solicitarea 
determinată de prezenţa aparatului. Spune María Zambrano: „Omul nu 
se îndreaptă spre realitate pentru a o cunoaşte mai bine sau mai rău, decât 
după ce, şi pornind de la momentul în care, a simţit-o ca pe o promisiune, 
ca o patrie de la care în principiu omul aşteaptă totul, în care el crede că 
poate găsi totul”.13

De aceea, „în faţa mării, a pământului, a cerului şi a tuturor lucruri-
lor care se mişcă în el, eu nu rămân impasibil, ci sunt însufleţit, mişcat, 
emoţio nat de ceea ce văd, şi această punere în mişcare este pentru căutarea 
acelui altceva”.14 Însufleţit, mişcat, emoţionat: „sunt întru totul tulburat de 
acest raport cu realul, şi împins dincolo de ceea ce e imediat”.15

Dacă realul are această capacitate de a cuprinde şi de a mişca eul atât de 
tare, închipuiţi-vă ce forţă o fi având asupra eului Prezenţa excepţională, pli-
nă de o atracţie atât de corespunzătoare inimii încât e în stare să dea naştere 
unui ataşament fără seamăn! Deoarece cu creştinismul dinamica este aceeaşi 
ca şi cu realitatea, însă este şi mai puternică, întrucât tocmai aici ea se îm-
plineşte la maximum. „Inima lor [cea a lui Ioan şi Andrei], în ziua aceea, se 
izbise de o prezenţă care corespundea în mod neaşteptat şi evident dorinţei 
de adevăr, de frumuseţe, de dreptate care constituia umanitatea lor simplă şi 

12 Ibid., p. 171.
13 M. Zambrano, I beati, Feltrinelli, Milano 1992, p. 106. [Maria Zambrano (1904-1991) 
aparţine grupului de filosofi şi eseişti spanioli influenţaţi de José Ortega y Gasset, n.tr.]
14 L. Giussani, Sensul religios, op. cit., p. 171.
15 Ibid., p. 172.
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lipsită de prejudecăţi. De atunci, chiar dacă trădându-l şi răstălmăcindu-l de 
o mie de ori, nu l-ar mai fi abandonat niciodată, devenind astfel «ai săi»”.16 
E acelaşi lucru cu ceea ce a mărturisit don Giussani în piaţa Sfântul Petru în 
1998: „Doar Cristos îşi pune la suflet toată umanitatea mea. Este uimirea lui 
Dionisie Areopagitul (secolul V): «Cine va putea vreodată să ne vorbească 
despre iubirea lui Cristos faţă de om, atât de plină de pace?». Continui să îmi 
repet aceste cuvinte de peste cincizeci de ani! [...] O simplitate a inimii este 
cea care mă făcea să-l simt şi să-l recunosc ca fiind excepţional pe Cristos, cu 
acea certitudine imediată, aşa cum se întâmplă cu o serie de factori şi mo-
mente ale realităţii care, prin evidenţa lor inatacabilă şi indestructibilă, odată 
ajunşi în orizontul persoanei noastre, lovesc până-n suflet”.17

De ce are întâlnirea asta o asemenea priză asupra eului? „Întâlnirea cu 
un fapt obiectiv care la origine este independent de persoană [...] potriveşte 
ascuţimea privirii umane la realitatea excepţională la care o provoacă. Se 
numeşte harul credinţei”.18 Dar de ce această realitate excepţională cuprin-
de atât de puternic eul exaltând capacitatea de cunoaştere? Datorită „con-
ştiinţei corespondenţei între semnificaţia Faptului de care ne lovim şi sem-
nificaţia propriei existenţe [exigenţele constitutive ale eului]”.19 De aceea 
experienţa creştină exaltă în cel mai înalt grad raţiunea şi libertatea, pune 
în mişcare tot eul mai mult decât oricare alt lucru, tocmai pentru că – aşa 
cum spune Edith Stein – „în timp ce înţeleg, mă cuprinde în centrul meu 
personal iar eu mă ţin de el”.20

2. semnul

Ce dinamică determină în eu faptul că este atât de puternic cuprins 
în raportul cu realitatea? „Cum se numeşte un lucru care se vede şi se 
atinge şi care, văzându-l şi atingându-l, mă îndeamnă spre altceva? Semn. 
[...] Şi aceasta este metoda cu care natura ne recheamă la altceva: metoda 
semnului”.21 Nu e vorba de un discurs, de o comandă, ci de o realitate 

16 L. Giussani, Alla ricerca del volto umano, Rizzoli, Milano 1995, p. 14.
17 L. Giussani, „Nella semplicità del mio cuore lietamente ti ho dato tutto”, în L. Giussani 
– S. Alberto – J. Prades, Generare tracce nella storia del mondo, Rizzoli, Milano 1998, p. IV.
18 L. Giussani, Riscul educativ, trad. rom. de Victoria Câmpan, Ed. Corint, Bucureşti 2005, 
p. 71.
19 Ibid., p. 71.
20 E. Stein, Natura Persona Mistica, Città Nuova, Roma 1997, p. 105.
21 L. Giussani, Sensul religios, op. cit., p. 173.
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care mă mişcă, mă emoţionează profund, mă provoacă, mă îndeamnă. Şi 
aceasta este marea îndreptare ce vine de la don Giussani: ceea ce contează 
nu sunt gândurile şi intenţiile noastre, ci acea loialitate faţă de real. Putem 
începe să identificăm unde începe să lipsească umanul: când cedăm în faţa 
tentaţiei de a opri această mişcare. Şi don Giussani ne dă câteva exemple 
pentru a ne ajuta să înţelegem ce vrea să zică: „În faţa unui indicator de cir-
culaţie, la o bifurcaţie, nu ar fi raţional să pretinzi a reduce sensul lucrului 
la existenţa stâlpului şi a săgeţii de pe tăbliţă, negând existenţa altor lucruri 
la care se referă. Privirea spre acel fenomen nu ar fi adecvată energiei cu 
care omul ia contact cu acel stâlp, cu acea săgeată. Nu ar fi uman adecvat să 
participi la acel fenomen epuizându-i experienţa la aspectul său imediat”.22 
Acelaşi lucru spune şi despre impactul provocat de florile primite în dar: 
„Privirea asupra fenomenului prezenţei acelui buchet de viorele nu ar fi 
deloc umană, dacă nu aş accepta [adică urma] invitaţia conţinută în acel 
fenomen. Şi invitaţia constă într-o provocare: «Cum de?»”.23 Şi asta se în-
tâmplă cu toată realitatea: „În mod analog, nu ar fi omenesc să înfrunţi 
realitatea lumii, împiedicând capacitatea umană de a se adânci în căutarea 
a altceva, aşa cum oamenii sunt solicitaţi de prezenţa lucrurilor. Aceasta 
ar fi [atenţie!], cum am spus deja, o atitudine pozitivistă: blocarea totală a 
umanului”.24 Aceasta este lipsa umanului: blocarea totală a umanului!

Cum ne vine Cristos în întâmpinare, nu ca să facă în locul nostru, ci 
ca să ne ajute? „Pentru creştinul pătruns de conştiinţa prezenţei lui Cris-
tos, pentru omul nou, noua creaţie este orice lucru [fiecare lucru e semn]. 
Evanghelia ne prezintă prin nişte foarte discrete indicii privirea cu care Isus 
îmbrăţişa natura: cum arăta discipolilor florile câmpului, păsările cerului, 
smochinii şi viile ţinutului său, panorama oraşului pe care îl iubea. La El 
conştiinţa legăturii între obiectul privirii sale şi destin, Tatăl, era de o trans-
parenţă imediată. La El orice lucru provenea din gestul creator al Tatălui, 
şi era de aceea minune. Astfel, cu cât cineva trăieşte mai mult credinţa în 
prezenţa lui Cristos în Biserică, cu atât mai mult uluirea în faţa semnelor 
lui Dumnezeu se va declanşa chiar şi în situaţia cea mai ascunsă, chiar şi în 
gândul cel mai tainic. Atunci nu este nevoie de un şoc deosebit pentru a ne 
aminti de marea origine care constituie viaţa, va fi suficientă normalitatea 
clipei. Ochiul, privind un punct, tinde să îmbrăţişeze tot restul, şi doar 
astfel acel punct se proporţionează corect. În mod analog acestui mod de 
„a îmbrăţişa tot restul” se situează dimensiunea religioasă a conştiinţei [de 

22 Id.
23 Ibid., p. 174.
24 Id.
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aceea a venit Cristos: pentru a retrezi sensul religios]. Adesea noi trăim 
viaţa fără o astfel de viziune atotcuprinzătoare, ca şi cum am avea un defect 
de vedere care limitează vederea noastră. Însă izvorul esteticii, al ethos-ului, 
al adevărului este totalitatea”.25

Oare cum ar fi viaţa, prieteni, dacă fiecare clipă, chiar şi cea mai ascunsă, 
ar fi plină de această intensitate? De asta avem nevoie ca Cineva să ne elibere-
ze de acest defect ce ne parţializează privirea: Cristos a venit tocmai pentru a 
ne elibera de acest defect, deschizându-ne către totalitate. Cum? Lipindu-ne 
de El, făcând să izvorască toată afecţiunea noastră, toată libertatea şi raţiunea. 
„Credinţa creştină se naşte ca afecţiune personală faţă de această întâlnire. 
Spune Romano Guardini în cea mai frumoasă pagină pe care a scris-o că 
«o oarecare analogie a unei astfel de situaţii este trăită de cel pentru care o 
persoană dobândeşte o semnificaţie esenţială; asta se poate întâmpla de-o 
manieră atât de puternică încât toată lumea, destinul, datoria, se înfăptuiesc 
ca prin intermediul unei persoane iubite: aceasta e oarecum înăuntrul tutu-
ror lucrurilor, totul aminteşte de ea, ea dă sensul la toate. […] Totul converge 
în experienţa unei mari iubiri, în experienţa eu – tu tot ceea ce se întâmplă 
devine un eveniment în cadrul acelei sfere»”.26 Eveniment: fiecare lucru este 
eveniment pentru că mă raportez la toate prin intermediul emoţiei profunde 
simţite faţă de persoana iubită şi atunci totul începe să-mi vorbească, să mă 
surprindă, aşa cum spune Abraham Heschel: „Noi nu ne dăm seama de mis-
ter doar atunci când ajungem pe culmea gândirii sau când observăm nişte 
fapte ciudate şi extraordinare, ci mai degrabă atunci când ne dăm seama de 
faptul surprinzător că faptele există”.27 Fapte care mai înainte păreau scontate 
şi care acum încep să ne surprindă: şi viaţa devine astfel cu totul altceva, chiar 
dacă păstrează aceiaşi factori.

De asta a venit El: ca să ne ajute. Însă noi putem să-i opunem rezis-
tenţă, aşa cum reproşează Isus în Evanghelie: „Apoi a spus mulţimilor: 
«Când vedeţi că un nor se ridică de la apus, spuneţi că vine ploaia, şi aşa 
este. Iar când bate vântul dinspre miazăzi, spuneţi că va fi cald, şi aşa este. 
Ipocriţilor, aspectul pământului şi al cerului ştiţi să-l interpretaţi; dar de ce 
nu ştiţi să interpretaţi timpul de faţă?»”28 Cum de nu recunosc faptele şi 

25 L. Giussani, De ce Biserica, op. cit., p. 285-286.
26 L. Giussani, „Comunione e Liberazione oggi”, în Quaderni Mazziani, nr. 1, pro 
manuscripto, Padova 1985-1986 (1986) p. 40.
27 A. J. Heschel, Dio alla ricerca dell’uomo, Borla, Roma 1983, p. 76. [Abraham Heschel 
(1907-1972) a fost un rabin american de origine poloneză şi un important teolog şi filosof 
evreu din secolul XX, n.tr.]
28 Lc 12, 54-56.
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semnele pe care El le pune în faţa ochilor lor? Desigur nu pentru că erau 
proşti. Acuzaţia de ipocrizie, este foarte potrivită pentru că oamenii sunt 
suficient de inteligenţi ca să recunoască semnele vremii (norii şi vântul), 
drept pentru care ar trebui să fie în stare să recunoască şi semnele acţiunii 
lui Dumnezeu. Nu avem scuze în această privinţă! Dacă nu recunoaştem, 
nu este pentru că nu suntem în stare, ci pentru că nu suntem dispuşi să 
recunoaştem. 

3. „Poate un om să se nască din nou atunci când este deja bătrân?”

În faţa acestei lipse de disponibilitate, în noi se naşte adesea întrebarea: 
după toate câte ni s-au întâmplat şi continuă să ni se întâmple, e oare cu 
putinţă? Poate un om să se nască din nou când e bătrân? Era întrebarea lui 
Nicodim, care recunoaşte din semne că Isus vine de la Dumnezeu. Însă din 
comentariul la cuvintele lui Nicodim se înţelege că Isus a surprins foarte 
bine care era de fapt dificultatea: dacă cineva nu se lasă generat de ceea ce 
recunoaşte, nu poate vedea Împărăţia lui Dumnezeu. Aceeaşi situaţie o 
găsim în Evanghelia lui Matei: „Adevăr vă spun, dacă nu vă veţi întoarce 
şi nu veţi deveni asemenea copiilor, nu veţi intra în împărăţia cerurilor”.29

Problema în discuţie este clară: e posibilă renaşterea omului, completa 
punere în funcţiune a umanului în dinamica raportului cu realitatea şi 
cu sine însuşi (dinamică ce altiminteri ar fi blocată, mortificată, mutila-
tă)? Dacă creştinismul nu intervine la acest nivel de profunzime a vieţii 
individului, înseamnă că nu este un eveniment în viaţa omului; dacă este 
eveniment, determină o diversitate la punctul de izvorâre a eului, care se 
exprimă mai ales în felul de a privi, de a se raporta la real. Aici este pusă în 
joc toată rezonabilitatea, toată utilitatea, toată legătura credinţei cu viaţa. 
Într-adevăr, dacă credinţa nu dă naştere unei schimbări în stare să atingă 
esenţa eului, n-are niciun rost. 

Răspunsul lui Isus la întrebarea lui Nicodim este explicit: omul nu poa-
te renaşte de unul singur, e imposibil; poate fi renăscut, poate fi generat o 
a doua oară doar de sus, de la Spirit. Şi e semnificativ faptul că aici verbele, 
în textul grec, sunt la diateza pasivă: a fi născuţi, a fi generaţi e opera Alt-
cuiva, este un har. 

Şi episodul evanghelic continuă: „Nicodim a răspuns şi i-a zis: «Cum se 
pot întâmpla acestea?» Isus a răspuns şi i-a zis: «Tu eşti învăţător al lui Israel 
şi nu ştii acestea? Adevăr, adevăr îţi spun: noi vorbim ceea ce ştim şi dăm 

29 Mt 18,3. 
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mărturie despre ceea ce am văzut, dar mărturia noastră nu o primiţi. Dacă 
v-am vorbit despre cele pământeşti şi nu mă credeţi, cum mă veţi crede 
dacă vă voi vorbi despre cele cereşti? Şi nimeni nu a urcat la cer decât cel 
care a coborât din cer, Fiul Omului. Şi, după cum Moise a înălţat şarpele 
în pustiu, tot aşa trebuie să fie înălţat Fiul Omului, pentru ca oricine crede 
în el să aibă viaţa veşnică»”.30 Aici se pune în acţiune toată dialectica dintre 
raţiune şi libertate în faţa persoanei lui Isus. Moralitatea e pusă în joc în 
lucrurile pământeşti, în semne, în miracole, în faptele care se întâmplă, 
adică în atitudinea pe care cineva o adoptă în faţa unui cuvânt sau a unui 
gest al lui Isus, ca în cazul atitudinii ce o are în faţa semnelor cerului care 
arată că mâine va ploua. 

Lucrurile „cerului”, prin dinamica Întrupării, au devenit lucrurile „pă-
mântului”, de care ne putem convinge personal, ca sfântul Ioan: „Ceea ce 
era de la început, ce am auzit, ce am văzut cu ochii noştri, ce am privit 
şi mâinile noastre au pipăit, cu privire la Cuvântul vieţii, – căci viaţa s-a 
arătat: noi am văzut şi dăm mărturie şi vă vestim viaţa cea veşnică ce era la 
Tatăl şi care ni s-a arătat – ce am văzut şi am auzit vă vestim şi vouă pentru 
ca şi voi să aveţi comuniune cu noi, iar comuniunea noastră este cu Tatăl 
şi cu Fiul său Isus Cristos”.31 De fapt, un singur om cunoaşte lucrurile 
cerului, şi este Acela care a coborât din cerurui, Isus. Aşadar discernămân-
tul lucrurilor cerului trece prin atitudinea ce ne-o asumăm în faţa acestor 
lucruri pământeşti, care sunt semnele şi cuvintele lui Isus. Însă trebuie să 
fim dispuşi pentru asta, e nevoie de disponibilitate: dacă cineva nu se naşte 
din apă şi Spirit, nu poate să se nască din nou. Aici găsim o trimitere foarte 
clară la Botez, când a început această renaştere pentru fiecare dintre noi. 

Opera Spiritului nu este epuizată în gestul Botezului şi în celelalte sa-
cramente, ci continuă să lucreze de-a lungul vieţii. Cum? Ioan Paul al II-lea 
a explicat acest lucru de o manieră definitivă atunci când s-a întâlnit cu 
preoţii din mişcarea noastră în 1985: „[Harul sacramental] îşi află [...] for-
ma expresivă, modalitatea de a lucra, contribuţia concretă istorică prin in-
termediul diferitelor carisme ce caracterizează un temperament şi o istorie 
personală”.32 De aceea, acestă acţiune a Spiritului continuă să ajungă azi la 
noi prin carismă, prin ceea ce Spiritul împlineşte în faţa noastră, provocân-
du-ne tot timpul. Şi în răspunsul la ceea ce face El putem să vedem dacă 
suntem sau nu dispuşi să urmăm, să ne lăsăm generaţi, să ne lăsăm educaţi.

30 In 3, 9-15.
31 1In 1, 1-3.
32 Ioan Paul al II-lea, „Discursul către preoţii participanţi la un curs de Exerciţii Spirituale 
promovat de Comunione e Liberazione”, Castel Gandolfo – Roma, 12 septembrie 1985. 
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4. umanul în acţiune

Impactul omului cu realul – afirmă don Giussani – ne face să desco-
perim că „experienţa existenţială este caracterizată de exigenţe”.33 Realitate 
face în aşa fel încât acele exigenţe din care sunt constituit să iasă toate la 
suprafaţă: adevăr, dreptate, iubire, fericire. Putem rezuma aceste exigenţe 
în marea întrebare: quid animo satis?34 „Omul nu şi-a dat de la sine dorinţa 
de infinit şi iubirea lucrurilor nemuritoare. Aceste instincte sublime nu se 
nasc dintr-un moft al voinţei sale: îşi au temelia de neclintit în natura sa; 
există în pofida eforturilor sale. Omul le poate împiedica, le poate altera, 
dar nu le poate distruge”.35

Şi din nou putem spune: dacă este caracteristic realului să ştie să tre-
zească acele exigenţe ce ne alcătuiesc, nicio realitate nu le declanşează atât 
de puternic şi nu le face să iasă la iveală atât de clar precum Faptul creştin. 
Scrie don Giussani că „omul se regăseşte pe sine într-o întâlnire vie, adică 
într-o prezenţă [a unei persoane sau a unui grup] de care se ciocneşte şi 
care descătuşează o atracţie [...] adică provoacă la faptul că inima noastră 
există, cu tot ceea ce o constituie, cu exigenţele care o constituie, inima 
noastră există”.36 Niciun alt lucru nu face să iasă la iveală exigenţele consti-
tutive ale eului nostru aşa cum o face întâlnirea.

Creştinismul e un eveniment ce face ca eul să renască astfel, adică un 
eveniment ce face să iasă la lumină toate exigenţele noastre, şi trebuie să 
se vadă acest lucru din felul în care ne raportăm la real; fiecare poate să 
verifice singur asta în felul în care s-a mişcat sau nu s-a mişcat în faţa fap-
telor care sunt în toate ziarele în ultima vreme şi care l-au făcut pe Papa 
să plângă duminică în Malta. Cu toţii, în faţa informaţiilor care continu-
au să apară în ziare, am simţit nevoia de a ne regla socotelile cu strigătul 
de dreptate cu privire la problema pedofiliei. Ca şi chestiunea Eluanei, şi 
problema pedofiliei este un fapt public, din faţa căruia nimeni nu se poate 
sustrage, şi care ne-a constrâns să reacţionăm, să răspundem în faţa cole-
gilor, sau acasă sau nouă înşine. Viaţa, vrem nu vrem, face mereu să iasă la 
iveală toate nevoile noastre, dar în cazul de faţă, greutatea pariului era şi 
mai dramatică, deoarece implica o provocare a credinţei. Fiecare ştie cum 

33 Cf. L. Giussani, Sensul religios, op. cit., p. 175.
34 „Che cosa basta all’animo?” Cf. A. Gemelli, Il Francescanesimo, Editura O.R., Milano 
1932, cap. XIII. 
35 A. de Tocqueville, La democrazia in America, Giulio Einaudi editor, Torino 2006, 
p. 591. 
36 L. Giussani, L’io rinasce in un incontro (1986 – 1987), op.cit., p. 182.
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a înfruntat această provocare. Aceasta e o circumstanţă de care Misterul nu 
ne-a scutit, este un episod care, trăit astfel, are o valoare educativă. N-au 
fost puţini cei care au rămas derutaţi, sau chiar pierduţi. Cineva mi-a scris: 
„Eu nu reuşesc să stau în faţa acestei probleme”. Sau altcineva: „În faţa pro-
vocării scandaloase a acestei chestiuni, am simţit oarecum tentaţia de a ne 
scandaliza şi noi la fel ca toţi ceilalţi, chiar dacă am înţeles desigur imediat 
cât de instrumentalizată era toată problema”. Viaţa ne provoacă! În primul 
chiar pentru mine a fost o provocare să înfrunt această chestiune, care m-a 
pus la treabă; şi eu mă bucur tot mai mult că nu sunt scutit de nimic şi 
că trebuie să fac faţă aceloraşi lucruri ca toţi oamenii, fiindcă pentru mine 
este o ocazie de a-mi verifica credinţa şi de a creşte reglându-mi conturi-
le cu tot ceea ce se întâmplă. Şi rezultatul acestor lucruri a fost articolul 
publicat în La Repubblica: am început recunoscând că „niciodată, ca în 
faţa atât de dureroasei probleme a pedofiliei, n-am mai simţit cu toţi aşa o 
spaimă. Teamă datorată incapacităţii noastre de a răspunde la exigenţa de 
dreptate care izvora din străfundul sufletului. Faptul că se cere socoteală, 
se cere recunoaşterea răului făcut, reproşarea greşelilor comise în dirijarea 
problemei, toate astea ni se par complet insuficiente în faţa acestei imen-
sităţi de rău. Pare că nimic nu este suficient. [...] Toate astea ne-au folosit 
ca să punem în faţa ochilor natura nevoii noastre de dreptate. Nevoie care 
este nemărginită. Fără hotar. E la fel de mare precum profunzimea rănii. 
Incapabilă de a fi epuizată, atât este de infinită [exigenţa noastră de drep-
tate este la fel de mare cu cea a altora, de aceea putem împărtăşi cu ceilalţi 
acest strigăt]. [...] Din acest punct de vedere, autorii abuzurilor se află în 
mod paradoxal în faţa unei provocări asemănătoare cu cea pe care o au de 
înfruntat victimele: nimic nu e suficient pentru a repara răul făcut. Asta nu 
înseamnă ca făptaşii să fie scutiţi de responsabilitate, şi cu atât mai puţin 
de condamnarea pe care justiţia le-o va putea impune”.37 Nu va fi de-ajuns 
nici măcar ispăşirea întregii pedepse, aşa cum spunea deţinutul din Pado-
va, Marino, care a participat la Via Crucis: „A plăti nu înseamnă doar a-ţi 
ispăşi zi de zi o condamnare lungă cât viaţa pe care o mai ai de trăit, ci în-
seamnă să să trăieşti cu povara unei greutăţi pe conştiinţă, greutate pe care 
trecerea timpului nu reuşeşte s-o facă mai uşoară pentru că se reînnoieşte 
în fiecare zi şi te urmăreşte noaptea [iată exigenţa de dreptate]. În ceea ce 
mă priveşte e ca şi cum n-aş fi niciodată cu adevărat singur, am impresia că 
trăiesc cu persoana la uciderea căreia am contribuit în timpul unei tentati-
ve de furt”. Toţi am simţit întreaga disproporţie, toată incapacitatea în faţa 

37 J. Carrón, „Feriti, torniamo a Cristo” [Răniţi, ne întoarcem la Cristos], în La Repubblica, 
4 aprilie 2010, pp. 1.7.
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nevoii de dreptate pe care o simţeam arzând în sufletul nostru; însă câţi au 
dat socoteală în faţa infinitudinii acestei nevoi, adică a semnului constituit 
de însuşi fenomenul exigenţei? Aici se observă folosirea diferită a raţiunii: 
alternativa dintre o fidelitate faţă de dinamica originară a raţiunii în faţa 
realităţii sau trădarea acesteia, uciderea umanului, lipsa umanului.

Don Giussani ne avertizează: „O privire asupra confruntării continue 
a conştiinţei omului cu realitatea care ar bloca dinamica semnului, care ar 
opri chemarea care constituie sufletul experienţei umane, ar comite [fiţi 
atenţi ce spune] un asasinat al umanului, ar frâna pe nedrept impulsul 
unui viu dinamism”.38 A bloca, a opri, a frâna: sunt verbe care arată mereu 
această lipsă a umanului. Atunci problema este să învăţ unde mă blochez, 
unde mă opresc, ca să pot s-o iau de la capăt. 

De ce ne oprim? De ce oprim nevoia, exigenţa? Din două motive: fie 
datorită unei prejudecăţi, adică reducem exigenţa de dreptate la o măsură 
proprie (pentru că astfel, pe lângă faptul că putem continua să acuzăm pe 
singurul care o înfrună cu adevărat, adică Papa, evităm să dăm socoteală de 
propria incapacitate de a face cu adevărat dreptate); fie datorită neputinţei, 
adică datorită incapacităţii de a sta în faţa acestei exigenţe (şi simţim astfel 
o singurătate care nu e nimic altceva decât incapacitatea de a sta în faţa 
realităţii). 

5. Contemporaneitatea lui Cristos

Şi atunci ce anume ne permite să stăm în faţa acestei exigenţe fără să 
cedăm?

Răspunsul la această întrebare ni l-a mărturisit Papa prin scrisoarea sa 
şi prin gesturile sale. Ce i-a permis Papei să stea în faţa întregii exigenţe de 
dreptate pe care o simţea în sufletul său, înfruntând-o cu curaj şi determinare? 
„Tocmai recunoaşterea din partea lui a adevăratei naturi a nevoii noastre, 
a dramei noastre, este unicul mod pentru a salva – pentru a lua în serios şi 
pentru a ţine cont de – toată exigenţa de dreptate. «Exigenţa de dreptate 
este o cerinţă care se identifică cu omul, cu persoana. Fără perspectiva unui 
dincolo, a unui răspuns care se află dincolo de modalităţile existenţiale 
experimentabile, dreptatea este imposibilă… Dacă ar fi eliminată ipoteza 
unui “dincolo”, acea exigenţă ar fi sufocată în mod nefiresc» (don Giussani). 
Şi cum a păstrat-o Papa? Făcând apel la singurul care o poate păstra. Cineva 
care face prezent acel dincolo în acest dincoace: Cristos, Misterul întrupat. 

38 L. Giussani, Sensul religios, op.cit., p. 178. 
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«El însuşi a fost victimă a nedreptăţii şi a păcatului. Ca şi voi, el poartă în 
continuare rănile pătimirii sale nedrepte. El înţelege profunzimea durerii 
voastre şi persistenţa efectului său în vieţile şi relaţiile voastre cu ceilalţi, 
inclusiv relaţiile voastre cu Biserica»”.39

Don Giussani ne explică foarte bine acest lucru: „Doar divinul poate 
«salva» omul, adică dimensiunile adevărate şi esenţiale ale figurii umane şi 
ale destinului său le poate «conserva», adică recunoaşte, proclama, apăra 
doar Cel ce este sensul lor ultim”.40 Noi putem să ne recunoaştem toate 
exigenţele, fără să ne speriem de ele, doar dacă Cristos rămâne ca o expe-
rienţă reală în prezent. Dacă eul renaşte într-o întâlnire, atunci avem nevo-
ie de contemporaneitatea lui Cristos în prezent pentru a descoperi, pentru 
a sta în faţa naturii totale a eului. Metoda este mereu aceeaşi: există Ceva 
ce survine, nu doar la început, ci în fiecare pas al drumului nostru. Însă 
dacă evenimentul lui Cristos este cristalizat într-o doctrină, dacă e redus la 
etică sau spiritualism, atunci nu mai e în stare să trezească tot umanul, şi 
deci să facă faţă adevăratelor exigenţe umane. Dacă nu ar fi fost din această 
pasiune pentru Cristos, Papa nu ar fi fost în stare să privească în mod direct 
această situaţie, fără a ceda de teama consecinţelor care ar fi putut apărea; 
a putut să abordez această problemă pentru că e sigur, pentru că este ani-
nat deasupra preaplinului preaplinul prezenţei unice a lui Cristos, cea care 
face posibil aşa ceva. Noi am putea sta în faţa exigenţei de dreptate, în faţa 
tuturor exigenţelor eului nostru, fără să cedăm tentaţiei de a le reduce la 
nişte imagini care pot proveni din mass media, doar dacă, asemeni lui, 
suntem aninaţi deasupra unui preaplin, dacă suntem susţinuţi de prezenţa 
lui Cristos. Trăirea lui Cristos acum – acum! – este determinantă pentru a 
a putea simţi întreg suflul umanului. Şi e posibil doar pentru că intervine 
Misterul. Doar divinul poate salva umanul. Atunci putem surprinde şi aici 
legătura dintre credinţă şi exigenţele vieţii. „A face apel la Cristos, deci, nu 
înseamnă a căuta un subterfugiu ca să fugim din faţa exigenţei de dreptate, 
ci este singura cale de a împlini această exigenţă”.41 E suficient să ne uităm 
la ceea ce au scris deţinuţii din Padova – aşa cum putem citi în Tracce – sau 
la alte persoane care au suferit din cauza nedreptăţii (văduva Coletta sau 
Gemma Calabresi) şi să vedem cum au putut sta în faţa acestei exigenţe 
de dreptate. 

Parafrazându-l pe sfântul Pavel, putem spune că, după căderea în păcat, 
darul harului nu este doar o restituire a dreptăţii, ci chiar un belşug: „Legea 

39 J. Carrón, „Feriti, torniamo a Cristo”, op.cit., p. 7. 
40 L. Giussani, La originea pretenţiei creştine, op.cit., p. 109.
41 J. Carrón, „Feriti, torniamo a Cristo”, op.cit., p. 7.
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a venit şi ea ca să se înmulţească greşeala, dar unde s-a înmulţit păcatul, 
s-a revărsat cu prisosinţă harul pentru ca, după cum păcatul a domnit prin 
moarte, la fel harul să domnească prin justificarea ce duce la viaţa veşnică 
prin Isus Cristos, Domnul nostru”.42 M-a întrebat cineva: „De zece zile 
mă tot frământ cu articolul ăsta [din La Repubblica], şi aş vrea să înţeleg 
de unde se naşte această judecată”. Răspunsul e simplu: această judecată se 
naşte din urmarea carismei. Noi avem în faţa noastră pe cineva pe care să 
urmăm, cineva care ne-a învăţat să ne lăsăm larg deshişi de fapte pentru a 
ne deschide orizontul raţiunii. Eu văd crescând în mine în fiecare clipă o 
recunoştinţă tot mai intensă şi conştientă faţă de don Giussani. Lui Dum-
nezeu i-a fost milă de noi şi ne-a făcut să-l întâlnim, pentru că el ne-a măr-
turisit şi propus o cale pe care fiecare hotărăşte dacă s-o parcurgă sau nu. 

Cineva poate să se nască din nou când e bătrân, dacă e dispus să se lase 
generat de puterea Spiritului, care ajunge la noi într-un mod particular 
prin harul carismei, fără să-l reducem la propria măsură sau la propria 
imagine. Aceasta este contemporaneitatea lui Cristos pentru noi, unica în 
stare să ne permită să stăm în faţa realităţii ca oameni; e vorba de un drum 
care în cultura noastră europeană s-a întrerupt cu secole în urmă, deoarece 
mulţi au crezut că se pot descurca singuri, considerând că pentru a ajunge 
la adevăr, mijlocirea tradiţiei creştine ar fi ceva extern, ceva care impune 
raţiunii o cotitură inutilă (acum nu pot dezvolta acest punct). 

Mă interesează să subliniez două corolare determinante.

a) Exigenţa de dreptate şi rezonabilitatea credinţei
Doar dacă luăm în serios toată exigenţa de dreptate putem înţelege 

rezonabilitatea credinţei, deoarece acestei exigenţe de dreptate nereduse îi 
poate răspunde doar Cristos; în timp ce dacă exigenţa e redusă, nu am ne-
voie de Cristos pentru că am impresia că reuşesc s-o împlinesc cu puterile 
mele (dar de fapt nu suntem în stare să înfruntăm viaţa când se impune 
...). De aceea, doar cel care priveşte în faţă toată exigenţa de dreptate poate 
surprinde legătura credinţei cu exigenţele vieţii; însă cine reduce această 
exigenţă, din frică sau prejudecată, în mod inevitabil va simţi credinţa ca 
pe ceva lipit, adăugat, şi nu-i va întrevedea nevoia existenţială. 

b) Demnitatea culturală a credinţei
Fără un astfel de parcurs, n-o să reuşim s-avem un chip diferit şi original 

în societate, ci suntem la fel ca toţi ceilalţi, reacţionăm ca toţi, cu aceleaşi 
criterii ale tuturor: mentalitatea de origine este mai determinantă decât 

42 Rm 5, 20-21. 
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mentalitatea care se naşte din întâlnirea avută, şi asta ne face inutili şi 
superficiali, condamnaţi să dispărem în timp. Recent, cardinalul Angelo 
Scola a amintit, comentând, o convingere de-a lui Giussani: „Atunci mi-a 
fost clar că o tradiţie, sau în general o experienţă umană, nu poate provoca 
istoria, nu poate supravieţui cu trecerea timpului, decât în măsura în care 
se exprimă şi se comunică într-o formă ce are o demnitate culturală”. 
Dar această demnitate culturală este imposibilă dacă nu porneşte de la 
experienţa unui individ, ca persoană într-o comunitate, bine conturat în 
trăsăturile sale ideale, dar inserat în istorie, care se propune, cu simplitate şi 
fără complexe, omului în virtutea raţiunilor sale intrinseci [nu ale puterii]. 
Un atare individ nu se teme de confruntarea deschisă”.43

De aceea trebuie să depăşim acest dualism, aşa cum povesteşte cineva 
dintre voi: „Într-o seara, eu şi soţia mea am fost invitaţi la cină la nişte pri-
eteni care încep să lucreze în acelaşi domeniu cu mine. Am vorbit despre 
muncă. Eu le-am dat o grămadă de sfaturi bune. Întorcându-ne acasă, pe 
drum, în maşină, soţia mea mi-a confirmat că «sfaturile mele tehnice» (aşa 
le-a definit) erau bune, însă a observat că în timpul întregii seri, rămăseserăm 
la suprafaţă, fără să ajungem la esenţa vieţii. Adevărata problemă, a observat 
soţia mea, era că circumstanţele grele de muncă, de care se plângeau prietenii 
noştri, erau o ocazie de verificare a credinţei lor, însă nimeni din jurul acelei 
mese nu părea să-şi fi dat seama de acest aspect. Ideea e că atunci când soţia 
mea a rostit cuvintele «verificare a credinţei» a fost ca şi cum aş fi primit 
un pumn în plex, am avut senimentul unei ciudăţenii, al unei înstrăinări. 
Mi-am dat seama imediat că soţia mea avea foarte mare dreptate, însă acel 
sentiment de înstrăinare, chiar dacă a durat o secundă, m-a adus în faţa evi-
denţei că în fond ceea ce predomină în mine este acel dualism despre care ai 
vorbit adesea în aceşti ani şi care rămăsese mereu pentru mine un concept 
obscur. Un dualism ascuns poate sub cenuşa devoţiunilor, drept pentru care 
ne rugăm la începutul şi la sfârşitul unei zile, şi poate chiar în timpul zilei, 
dar în esenţă credinţa rămâne un voluntarism drept pentru care contează 
ceea ce reuşesc eu să fac, şi Dumnezeu rămâne doar ca decor în fundal. Ştiu 
că este munca noastră de luni de zile, şi cu toate astea îţi cer din nou o mână 
de ajutor, nu doar ca să înţeleg termenii problemei, ci pentru că văd certitu-
dinea şi bucuria soţiei mele şi a altor prieteni şi vreau şi eu aceeaşi certitudine 
şi aceeaşi bucurie, care intuiesc că se nasc dintr-o unitate, dintr-un ataşament 
faţă de Cristos pe care eu nu le am”. 

Persoana nouă nu este dualistă pentru că schimbarea se referă chiar la 
felul de a privi, de a percepe, de a judeca, de a simţi, de a lucra, de a trata 

43 A. Scola, „Avantajul uman al creştinismului”, în ilsussidiario.net, 22 februarie 2010. 
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realitatea (personală, socială, culturală, politică), adică se referă la esenţa 
eului. Credinţa, dragi prieteni, nu se alătură modalităţii proprii tuturor de 
a gândi şi de a aborda realul (modalitate stabilită de context, de prejudecă-
ţile care sunt în vogă, de modă); nu se adaugă ca un plus de viaţă spirituală 
interioară şi de etică la o concepţie deja dobândită asupra lucrurilor, nu. 
Credinţa devine chiar principiul unui mod nou – adică adevărat – de a de-
veni conştienţi de realitate. Aceasta este provocarea pe care o avem înaintea 
noastră: generarea unui individ căruia să nu-i fie teamă de o confruntare 
pe câmp deschis, pentru că asta ne dorim cu toţii. „Eu doresc certitudinea 
şi bucuria soţiei mele”: creştinismul se comunică prin invidie, întotdeauna 
a fost aşa. 

Concluzie: un tu care domină

Noi putem aşadar să fim diferiţi şi originali, dacă un Tu este cel care 
domină; şi asta e posibil doar dacă acceptăm să mutăm centrul nostru afec-
tiv. Să ne mutăm centrul afectiv înseamnă „să mutăm centrul afectiv de la 
sine la un Tu – la un Tu [care lucrează în real, ne uimeşte şi ne cheamă: nici 
vorbă de spiritualism]! – , şi asta eliberează şi te umple de bucurie [cum 
spunea prietenul nostru despre soţia sa], aşa cum copilul e plin de bucurie 
pentru că există mama sa: centrul său afectiv este un altul, şi atunci se simte 
bine, e echilibrat. Dacă mama sa pleacă de lângă el, centrul său afectiv revi-
ne asupra propriei persoane, percepţia de sine se schimbă: plânge, e dispe-
rat, sau violent, violent în felul în care se joacă [sau furios]. Chiar acesta e 
mesajul, tocmai acesta e: aspectul ultim al problemei este o prezenţă reală, 
deoarece Cristos a înviat”.44

La asta ne recheamă don Giussani când ne mărturiseşte despre Cel care 
îl guvernează: „Pentru a înţelege ce este trădarea, dragii mei, trebuie să ne 
gândim la distracţia noastră, pentru că e o trădare să trăim zilele, săptămâ-
nile, lunile… aseară, de exemplu, când ne-am gândit la El? Când ne-am 
gândit cu seriozitate, cu inima, în ultima lună, în ultimele trei luni, din 
octombrie până acum? Niciodată. Nu ne-am gândit la el aşa cum făceau 
Ioan şi Andrei în timp ce-l priveau vorbind. Dacă ne-am pus întrebări 
despre El, a fost din curiozitate, analiză, exigenţă de analiză, de căutare, de 
clarificare, de lămurire. Dar să ne fi gândit la El aşa cum cineva, cu adevă-
rat îndrăgostit, se gândeşte la persoana de care s-a îndrăgostit (şi acolo se 
întâmplă foarte rar deoarece totul e calculat în funcţie de un rezultat!), în 

44 L. Giussani, Qui e ora, BUR, Milano 2009, p. 80. 
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mod pur, în mod absolut, total detaşat, ca pură dorinţă de bine… încât 
dacă celălalt nu îl recunoaşte, el alimentează dorinţa pentru binele celuilalt 
şi mai mult!”45 Se înţelege de ce un om de o asemenea talie poate scrie că 
„primul obiect al iubirii omului se numeşte Isus Cristos”.46

E ceea ce văd că se întâmplă tot mai des între noi. Asta e mişcarea: oa-
meni dominaţi de Tu-ul lui Cristos; compania noastră e plină de mărturii 
ale unor oameni dominaţi de acest Tu, poate că nu pare aşa, dar sunt foarte 
multe, aşa cum văd adesea când vizitez comunităţile. Cineva îmi scrie: „În-
cep prin a-ţi povesti ce se întâmplă în perioada asta. Lucrul care mă mişcă 
cel mai mult este iubirea lui Cristos faţă de mine, este emoţia Sa faţă de 
mine, chiar înainte de a fi eu emoţionat. Nu simt că trebuie să-mi anulez 
dorinţele. Cer totul şi accept totul în funcţie de modalitatea pe care El o 
stabileşte, nu există niciun context care să mă determine azi, mă determină 
acea privire bună pe care El o are asupra mea, chiar şi în faţa bolii soţiei 
mele sau a copiilor mei”. Sau altcineva: „Mi se pare că am renăscut: sunt 
bucuroasă, simt pentru mine o duioşie pe care nu am mai simţit-o nicioda-
tă. Acum viaţa are o intensitate pe care de mult n-o mai trăisem. Prinsă în 
o mie de lucruri, pur şi simplu nu mai îmi dădeam seama şi nu mai eram 
mişcată de prezenţa Sa. Chiar se poate renaşte şi când suntem bătrâni”.

Sub tensiunea acestei emoţii cineva îl poate iubi pe Cristos în orice cir-
cumstanţă; pentru că fără Cristos circumstanţa e insuportabilă. De aceea 
simţim tot mai mult nevoia, setea de acest Tu despre care vorbeşte Psalmul: 
„Dumnezeule, Dumnezeul meu, pe Tine te caut dis-de-dimineaţă./ Înse-
tat-a de Tine sufletul meu, suspinat-a după Tine trupul meu,/ În pămând 
pustiu şi neumblat, fără de apă”.47 De ce această sete? De ce această dorin-
ţă? Pentru că harul Tău contează mai mult decât viaţa, o Cristoase. E ceea 
ce trebuie să îi cerem mereu Spiritului, cel care îl face mereu prezent pe 
Cristos, care ne face să-L recunoaştem, ne face să-L dorim ca şi acel ceva 
pentru care merită să trăim, să ne trezim dimineaţa, să mergem la serviciu 
sau să avem copii.

Veni Sancte Spiritus, veni per Mariam, şi retrezeşte în noi această dorinţă 
de Cristos ca să putem să-L cunoaştem tot mai mult, nu doar ca şi cuvinte, 
ci ca experienţă fără de care să nu mai putem trăi, atât de diferită devine 
viaţa, ca intensitate, ca prezenţă faţă de noi înşine, faţă de realitate şi faţă 
de oamenii cei mai dragi sau cei mai străini, astfel încât să trăim totul sub 
tensiunea acestei emoţii profunde, sub încărcătura acestei emoţii pe care 

45 L. Giussani, Se poate trăi aşa?, Ed. Galaxia Gutenberg, Cluj-Napoca 2010, pp. 318-319.
46 Ibid., p. 327.
47 Ps 63 (62),1-3.
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Tu, Spiritule, ne-o comunici prin iubirea Misterului! Tu eşti acea iubire 
care s-a răspândit în sufletele noastre aşa încât să putem trăi astfel: să trăim 
lumea de dincolo în lumea de aici!

Psalmul continuă: „Te voi binecuvânta în viaţa mea, şi în numele Tău 
voi ridica mâinile mele”.48 Aceasta este recunoştinţa care pătrunde toată 
fiinţa umană datorită noutăţii pe care-o introduce Cristos. De aceea „de 
mi-am adus aminte de Tine în aşternului meu, în dimineţi am cugetat la 
Tine, că ai fost ajutorul meu./ Şi întru acoperământul aripilor Tale mă voi 
bucura./ Lipitu-s-a sufletul meu de Tine şi pe mine m-a sprijinit dreapta 
Ta”.49 De Tine mă lipesc cu recunoştinţă: „lipeşte-mă” tot mai mult de 
Tine, o Cristoase! Această lipire de tine e ceea ce îmi dă puterea să fiu cu 
toată fiinţa mea în realitate. Tu eşti forţa mea, nu eu: fiinţa lipită de Tine 
e forţa. 

48 Ps 63(62),4. 
49 Ps 63(62), 6-8.
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sfânta liturghie
Liturgia Sfintei Liturghii: Fapte 9, 31-34; Ps 115; In 6, 60-69

predica eminenţei sale cardinal angelo scola,
patriarh de veneţia

1. „Dumnezeule, prin apa Botezului ai renăscut pe cei ce cred în tine”. 
Aşa ne-ai făcut să cerem la ofertoriu. În cadrul acestor Exerciţii spirituale 
la care iau parte, în diferite modalităţi, membrii Fraternităţii Comunione 
e Liberazione din multe ţări ale lumii, acţiunea euharistică pe care o cele-
brăm face prezent evenimentul mântuitor unic şi de nerepetat al lui Isus 
Cristos. Întrucât renaşterea mântuitoare poate avea loc doar în prezent, 
atunci persoana iubită a lui Cristos Isus, prezent aici şi acum prin puterea 
Spiritului Său, mă regenerează, mă salvează pe mine, tocmai aici şi acum. 
Sunt eu, eşti tu, cel regenerat, „omul nou despre care îi vorbea Isus lui Nico-
dim, omul ce se naşte de sus: de sus, adică de la Altul!”, spune don Giussani. 
Şi continuă: „Chiar este vorba despre o «concepere» de sine, de o concepere ce se 
naşte din recunoaşterea şi din acceptarea Celuilalt ca atracţie ce mă constituie” 
(cf. Certi di alcune grandi cose, p. 218).

Don Giussani abordează dubla semnificaţie a cuvântului concepere: în 
Botez fiecare om – fiecare l-am primit – e conceput din nou ca fiu în Fiul şi 
de aici îşi are originea pentru el, pentru botezat, o nouă concepţie de sine. 
Astfel o descrie Benedict al XVI-lea, de o manieră concisă: „«Eu, dar nu 
mai eu»: aceasta este formula existenţei creştine bazată pe Botez, formula în-
vierii înăuntrul timpului, formula [iată actualul creştin, „învierea înăuntrul 
timpului”], formula – insistă Benedict al XVI-lea – noutăţii creştine chemată 
să transforme lumea” (Predica la Congresul eclezial de la Verona, 19 octom-
brie 2006). „Eu, dar nu mai eu”.

Dragi prieteni, eu nu ştiu cum e pentru voi, dar pentru mine, chiar şi 
după atâţia ani de când sunt pe drumul creştin, e imposibil să nu percep 
lovitura, aş zice chiar zguduirea pe care aceste afirmaţii de esenţă paulină 
o determină în noi, datorită imensităţii distragerii în care în mod normal 
suntem cufundaţi, poate chiar şi aici, în această clipă.

Omul e zămislit ca şi creştin în Botez. Dar, mai ales dacă a fost botezat 
de mic, ca marea noastră majoritate, Botezul înfloreşte într-o nouă conce-
pere de sine şi a vieţii atunci când pentru fiecare dintre noi are loc întâlnirea 
personală cu Cristos în Biserică. Aşa cum s-a spus cu puţin mai înainte de 
către Julián, această întâlnire se datorează harului carismei care face con-
vingător harul permanent al Botezului şi al instituţiei bisericeşti. A precizat 
acest lucru şi Venerabilul Pontif Ioan Paul al II-lea – şi citez acum o 
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frază de-abia menţionată, pentru că este determinantă: harul sacramental, 
obiectiv, indispensabil, mereu prezent, care izvorăşte din sacrament, din Cu-
vântul lui Dumnezeu şi este în mod ultim garantat de autoritatea obiectivă 
a Bisericii, acest har sacramental şi instituţional permanent la lucru – spune 
Papa – „forma expresivă, modalitatea de a lucra, contribuţia concretă istorică 
prin intermediul diferitelor carisme ce caracterizează un temperament şi o istorie 
personală” (Discursul către preoţii participanţi la un curs de Exerciţii spirituale 
promovat de Comunione e Liberazione, 12 septembrie 1985).

Fiecare dintre noi, fiecare creştin ar trebui să împlinească exerciţiul (fo-
losesc acest cuvânt aşa cum îl folosea sfântul Ignaţiu în ale sale Exerciţii 
spirituale), de a regăsi şi de a îngriji cu precizie în propria viaţă clipa şi felul 
acestei întâlniri personale şi să ne-o amintim mereu pentru a-i rămâne 
fideli.

Toţi ştim că fiecare garanţie – asta e valabil pentru sacrament şi pentru 
carismă – nu poate fi deţinută o dată pentru totdeauna, nu poate fi ţinută 
în mâinile noastre neputincioase ca un obiect, nici măcar ca doctrină bine 
întemeiată sau ca serie de comportamente bine reglementate, ca şi cum 
am poseda un obiect. De aceea fiecare dintre noi, aici şi acum, dacă este 
autentic, se poate recunoaşte ca fiind Nicodim, luptând între loialitate şi 
scepticism. Să ne gândim de câte ori se înfăţişează din nou plină de maliţi-
ozitate măsura în folosirea raţiunii – „Cum poate să se nască un om când este 
bătrân?” (In 3,4); sau când libertatea se încăpăţânează – obtuză, sau chiar 
mofturoasă – „Greu este cuvântul acesta! Cine poate să-l asculte?” (In 6,60). 
Şi atunci, când suntem pradă acestei scepticism al raţiunii şi al voinţei, 
realitatea nu ne mai vorbeşte, ne scapă asemeni luminii, dacă am vrea s-o 
reţinem în mâinile noastre neputincioase. 

2. Cine ne eliberează de această ultimă tristeţe e vieţii? Doar „marto-
rul credincios” (Ap 3,14). Aşa îl defineşte Apocalipsa pe Isus. El şi toţi cei 
care-L urmează, aşa cum facem şi noi în mod umil, aşa cum se urmează o 
prezenţă care devine centrul afectiv al întregii existenţe. Carisma trăieşte 
în istorica întâlnire cu martorul în care străluceşte noutatea celui Înviat. 
Astfel i se dă omului posibilitatea de a re-naşte, precum s-a întâmplat fizic, 
datorită puterii martorului Petru, pentru Tabita, Gazela înviată, [cum am 
citit, n.tr.] din Prima Lectură.

Însă măreţul cuvânt „mărturie” trebuie smuls din orice reducţie mo-
ralistică, nu trebuie limitat nici în cel mai bun exemplu necesar. Mărturia 
trebuie să fie, în toată puterea sa, metoda de cunoaştere a adevărului, deoa-
rece este modalitatea adecvată a raportului eului cu realitatea. Metoda de 
cunoaştere a adevărului este mărturia pentru că este modul prin care adevărul se 
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comunică, şi noi ştim foarte bine, prin experienţă, că un adevăr este cunos-
cut doar atunci când este comunicat. Re-naşterea prin botez permite întâlni-
rea întregului eu cu toată realitatea pentru că deschide şi însoţeşte libertatea 
la acea relaţie bună, constitutivă prin excelenţă, care este comuniunea cu 
Celălalt (cu majusculă), care ne este garantată de Cristos şi, în El, comuni-
une cu toţi fraţii; cu Cristos, şi în El, cu fraţii. Creştinismul este într-adevăr 
noua înrudire, mai puternică decât cea a trupului şi a sângelui. Însă comu-
niunea este atât de mult „de Sus”, este atât de mult dar, încât într-o mie de 
feluri noi îi opunem rezistenţă. De aceea, întrebarea provocatoare a lui Isus, 
din Evanghelia de azi: „Nu cumva vreţi să plecaţi şi voi?”, mai mult sau mai 
puţin ne este adresată şi nouă, aici adunaţi. Faptul că am venit până aici, 
cu atâta sacrificiu, ar putea, la prima vedere, să ne scutească de întrebarea 
asta, însă ar fi o nedreptate foarte mare faţă de sensibilitatea noastră plină 
de raţiune către totalitate. Vitalitatea carismei, la cinci ani de la moartea lui 
don Giussani, pretinde martori îndreptaţi spre o umanitate reuşită. Carisma 
stimulează libertatea fiecărui membru al Comunione e Liberazione pentru 
ca să ajungă, ca şi libertatea lui Simon Petru, până la verificarea pe propria 
piele a avantajului de a urma: avantajul de a-I aparţine lui Cristos şi Bisericii 
prin forma generată de carisma lui don Giussani, de mişcarea Comunione e 
Liberazione. Şi care a fost verificarea lui Petru? Evanghelia ne-o propune în 
toată puterea sa dezarmantă şi evidentă: „Doamne, la cine să mergem? Tu ai 
cuvintele vieţii veşnice, iar noi am crezut şi am cunoscut că tu eşti sfântul lui 
Dumnezeu” (In 6, 68-69). 

3. Cum poate omul de azi, omul post-modern, omul zilelor noastre, 
tentat să caute salvarea în uimitoarele descoperiri ale tehnicii şi ale ştiin-
ţei din domeniul evoluţiei, biologiei, neuroştiinţei, om care destul de des 
consideră credinţa religioasă în cel mai bun caz ca fiind o oportunitate su-
biectivă de consolare, cum poate el să creadă şi să-L recunoască pe Cristos 
Mântuitorul, adică să se nască de sus, de la Altul? 

Singura condiţie, chiar şi în acest context istoric dificil în care ne aflăm, 
rămâne întâlnirea cu martorii unei mentalităţi mântuitoare, adică plină 
şi avantajoasă, şi deci foarte bine înrădăcinată în post-modernitate. Însă 
trebuie să ne fie foarte clare aceste lucruri. 

Să trăim ca oameni mântuiţi nu înseamnă să fim impecabili, ar fi o 
îngâmfare monstruoasă să gândim aşa, ci înseamnă – cum spunea Augus-
tin – să „iubim viaţa nouă”, viaţa după Cristos, să avem „mentalitatea lui 
Cristos”, adică să gândim asemenea lui Cristos şi să Îl gândim pe Cristos 
prin toate lucrurile, pentru că suntem iubiţi de Cel care ne iubeşte primul: 
„Deus prior dilexit nos”. Spunea Augustin: „Nu putem iubi dacă mai întâi 
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nu am fost iubiţi ... Caută – îi spune interlocutorului său – pentru om mo-
tivul pentru care îl iubeşte pe Dumnezeu şi nu vei găsi decât asta: pentru că 
Dumnezeu l-a iubit mai întâi” (Predica 34, 1-3; 5-6).

Oare tu simţi asta? Trăieşti zilnic acest dat, Deus prior dilexit te, faptul 
că el te iubeşte primul? Este acesta orizontul conştiinţei tale?

Un astfel de martor, un martor credibil se poate recunoaşte din unitatea 
propriei sale persoane. Unitatea este valoarea pe care se clădeşte experienţa 
elementară a eului. Însă unitatea eului se hrăneşte cu relaţii bune. Pornind 
de la relaţiile primare cu tata şi cu mama, până la toate acele relaţii în care 
omul re-naşte descoperind de fiecare dată, chiar şi după ce cade sau nau-
fragiază, că planul bun al lui Dumnezeu iubitor şi fidel nu întârzie, El nu 
încetează să răspundă la promisiunea de împlinire – la care trebuie să te 
întorci mereu – trezită de întâlnirea cu Cristos, în companie. Acesta este 
fenomenul autorităţii, al apariţiei sfinţeniei, care nu poate exista şi nu exis-
tă niciodată fără autoritatea constituită. Autoritatea constituită este figura 
umană prin care cineva poate urma cu certitudine „planul Spiritului lui 
Dumnezeu în istorie şi viaţa noastră” (Don Giussani, Din ce viaţă se naşte 
Comunione e Liberazione).

Unitatea eului, unitatea Bisericii călăuzite de Urmaşul lui Petru şi de 
urmaşii Apostolilor. Şi unitate cu cei care în compania vocaţională, născută 
din carisma la care participăm, au primit responsabilitatea obiectivă de 
conducere. Unitate, deci, nu externă, nu extrinsecă, nu ca respect formal, 
nici în ultimă instanţă unitate născută dintr-un calcul avantajos – pentru 
că e evident că despărţirea nu este niciodată dătătoare de rod – ci o uni-
tate trăită ca veşmânt permanent şi evident, pornind din sufletul tău, din 
mintea ta, din acţiunea ta. Această unitate, care începe de la eu şi ajunge în 
toate formele de exprimare eclezială şi, în mod special sociale şi civile, de-
monstrează şi arată mai mult decât orice altceva noutatea omului mântuit 
şi asigură continuitatea Bisericii în istorie şi a fiecărei carisme din Biserică. 
De aceea unitatea nu se teme niciodată (niciodată!) să fie corectată, oricum 
s-ar naşte ea, pentru că nimic nu poate ştirbi faptul că unitatea, fiind dăru-
ită de sus, ne precede întotdeauna, punându-ne în mişcare. 

4. „Ce-i voi da Domnului pentru toate câte mi le-a dat?”, am repetat 
odată cu Psalmul responsorial. Cum să nu vedem spectacolul acestei mari 
adunări, la care participă mii şi mii de alţi oameni din toată lumea, cum 
să nu vedem acest spectacol prin prisma marelui dar, al marelui dar pe 
care Domnul ni-l dă? Ei bine, ce îi voi da eu, ce îi vom da noi? Preferinţa 
faţă de tine, faţă de oricare dintre noi, demonstrată de Domnul prin darul 
credinţei, Botezul, şi prin participarea la carisma lui don Giussani, face şi 
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mai acută conştientizarea şi mai dureroasă pasiunea care, aşa cum ne arată 
Cartea Faptelor, i-a călăuzit pe cei dintâi pe căile lumii. În acest sens e util 
să nu lăsăm să ne scape ceea ce doar aparent este un detaliu al Primei Lec-
turi. Descriind viaţa şi misiunea lui Petru, spune în Faptele Apostolilor: „şi 
se întâmplă ca Petru, mergând să-i viziteze pe toţi ...” (Evanghelia).

În acest „să-i viziteze pe toţi” se exprimă orizontul şi natura proprie 
misiunii Bisericii şi a fiecăruia dintre noi. Nu există nicio circumstanţă 
– favorabilă sau nu, oricum ar fi ea –, nicio situaţie (sau relaţie) în cadrul 
existenţei umane care să îi fie străină darului Celui înviat. Nimic şi nimeni: 
„toate sunt ale voastre, iar voi sunteţi ai lui Cristos, iar Cristos al lui Dumne-
zeu” (1 Cor 3, 22-23). De aceea misiunea presupune o deschidere caât mai 
mare faţă de realitate şi îi conferă fiecăruia dintre noi o responsabilitate 
foare clară. Nimeni nu te poate înlocui în această sarcină: ţi se cere, ni se 
cere să ne asumăm, ca oameni nou născuţi şi continuu regeneraţi în Spi-
rit, circumstanţele vocaţionale personale şi ale comunităţii, întotdeauna 
plasate concret şi istoric, favorabile sau potrivnice, constituite din timp şi 
spaţiu, de starea vieţii, de relaţiile de iubire, de muncă şi odihnă, de bucurii 
şi dureri, de suferinţe, de doliu, de moarte, de perspectiva veşniciei, de spe-
ranţă şi de probleme complexe. Totul, totul este al vostru ca să daţi dovadă 
de avantajul suprem al trăirii vieţii „în Cristos”, aşa cum defineşte Pavel 
creştinul: cel care vieţuieşte în Cristos. Misiunea este pusă în joc în fiecare 
loc şi în fiecare clipă şi nu poate fi niciodată închipuită ca o repropunere 
mecanică a unor formule sau iniţiative. Gândeşte-te bine, prietene, viaţa 
ţi-e dată ca să ţi-o dai. Dacă nu o dai, timpul ţi-o va fura.

Unitate şi misiune, acestea sunt expresia recunoştinţei faţă de Domnul 
şi faţă de cei care au fost înaintea noastră şi ne-au însoţit să-L urmăm. Şi 
mai ales dragului nostru don Giussani.

5. Să îi încredinţăm Fecioarei Maria, Mater Ecclesiae, drumul nostru, 
viitorul plin de speranţă încrezătoare a fiecăruia dintre membrii Comu-
nione e Liberazione şi a întregii mişcări. Ea este mama credincioşilor, a 
celor „renăscuţi”, a celor mântuiţi, pentru că „da-ul” Ei este izvorul lumii 
transfigurate, mediul de viaţă al oamenilor liberi, dar liberi pentru că sunt 
întotdeauna şi din nou eliberaţi de sus. Amin.

înainte de binecuvântare

Julián Carrón. Dragă Eminenţă, doresc să-ţi mulţumesc foarte mult 
în numele tuturor pentru că ai vrut să participi cu noi la aceste Exerciţii. 
Suntem întotdeauna mişcaţi de mărturia ta de păstor plin de grijă pentru 
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poporul care ţi-a fost încredinţat şi pentru curajul şi inteligenţa cu care 
îl urmezi pe Papa. Persoana ta – dimineaţa asta am putut să revedem 
acest lucru – este semnul cel mai evident al felului în care carisma lui 
don Giussani este factor ce însufleţeşte întreaga Biserică şi izvor al unei 
umanităţi mereu noi. De aceea îţi mulţumim şi îţi cerem să fii mereu 
alături de noi. Mulţumim.

Cardinalul Scola. Eu sunt cel care îşi exprimă din nou recunoştinţa 
faţă de voi toţi, faţă de don Julián, în legătura plină de afecţiune faţă de 
don Giussani, care este tot mai vie cu trecerea timpului, prin mărturia şi 
dovada că, de fapt, comuniunea sfinţilor este mai puternică decât simplul 
pelerinaj pământesc, întrucât introduce în timp Eternul, şi deci deschide 
realmente către o speranţă credibilă. Aşa trebuie să trăim aceste vremuri 
ale noastre, post-moderne. E o perioadă de încercări, aceasta e înfăţişarea 
sa cea mai corectă, nu e doar o perioadă de criză – continuând să vorbim 
despre criză nu se naşte decât o lamentare ce ne face să devenim statici –; 
încercarea este o trudă ce anticipează viaţa, anticipează bucuria vieţii. 

Mereu, chiar de la începuturi, în anii ’54, mi se pare că aşa a privit don 
Gius timpul, lansându-ne în lume în Cristos, prin Cristos şi cu Cristos, 
nu cu propriile noastre forţe, umili şi în acelaşi timp „cutezători”. Să ne 
asumăm aceste vremuri ca fiii săi, dar mai ales ca fii ai lui Dumnezeu, ca 
oameni care ştie că trebuie să invoce în fiecare zi naşterea de Sus.

Suntem deci martori în contextul concret al zilelor noastre, urmând 
carisma în toată puterea sa, pe Papa ca garanţie că această carismă trăieşte 
în instituţia Bisericii şi odată cu el, urmând episcopii, oferindu-ne clipă de 
clipă, viaţa pentru mărirea umanităţii lui Isus Cristos. 
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Sâmbătă după-masa, 24 aprilie

La intrare şi la ieşire:
Franz Schubert, cvartetul nr. 14 în re minor, D 810, „Fata şi moartea”

Amadeus Quartet
„Spirto Gentil” nr. 7, Deutsche Grammophon

■ a doua meditaţie
Julián Carrón

„Fericiţi cei săraci în duh, pentru că a lor 
este împărăţia cerurilor.” (Mt 5,3)

Încercăm să descriem lipsa umanului pentru a putea înţelege mai bine 
fractura dintre cunoaştere şi credinţă. Până acum ne-am ocupat de factorul 
raţiune, de conştiinţă. De acum trebuie să abordăm un alt factor esenţial 
în definirea omului: libertatea.

1. Prin intermediul libertăţii: tot umanul

„Omul, ca fiinţă liberă nu poate ajunge la împlinire, la destinul său, 
decât prin intermediul libertăţii sale. [...] Dacă eu mi-aş îndeplini destinul 
fără libertate, nu aş putea fi fericit, nu ar fi fericirea mea, nu ar fi destinul 
meu.”50 Ce exaltare unică a eului! În faţa ispitei ce stă mereu la pândă cău-
tând „sisteme atât de bine puse la punct încât nimeni n-ar mai trebui să fie 
bun” – după cum zice T.S. Eliot51 – Giussani exaltă într-un mod incredibil 
implicarea eului. Motivul este acelaşi pe care-l dăduse şi Platon, cu secole 
în urmă, într-unul din Dialogurile sale: [Diotima] „Ce anume doreşte cel 
care iubeşte lucrurile bune?” [Socrate] „Doreşte să fie ale lui” [D.] „Şi ce 
se va petrece cu el după ce vor fi ale lui?” [S.] „La o asemenea întrebare 
răspunsul este mai uşor: va fi fericit.” [D.] „Într-adevăr, cei fericiţi sunt 
fericiţi, tocmai pentru că au dobândit binele şi astfel nimeni nu are prilej 
să mai întrebe de ce doreşte cineva să fie fericit? Dimpotrivă, în asemenea caz 
se pare că răspunsul şi-a atins pe deplin ţelul” [S.] „Adevărat, aşa e cum 
spui tu.” [D.] „Şi ce crezi, dorinţa aceasta şi dragostea aceasta sunt ele oare 

50 L. Giussani, Sensul religios, op.cit., pp. 186-187. 
51 T.S. Eliot, Corul din piesa „La Rocca”, BUR, Milano 1994, p. 89.
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simţite de toţi oamenii, toţi doresc ca lucrurile bune să fie ale lor şi să fie 
mereu ale lor?” [S.] „Eu cred că toţi.”52 Toţi oamenii îşi doresc ca lucrurile 
bune să fie ale lor, este o dorinţă comună tuturor. Dar pentru a le dobândi 
trebuie să iubim, să aderăm, adică să ne implicăm libertatea, însă ştim bine 
că uneori dorim să sărim peste acest pas, e o ispită ce stă mereu la pân-
dă. Scrie Luisa Muraro: „Noi vrem întotdeauna să dăm responsabilitatea 
propriei vieţi altcuiva; foarte uşor căutăm pe cineva căruia să-i spunem: 
Ocupă-te tu, te rog, de viaţa mea”.53 Şi fiţi siguri că se va găsi mereu cineva 
„plin de caritate” gata gata s-o facă...

Dacă cineva doreşte ca altcineva să îl scutească de libertatea lui – spu-
neţi-i cum vreţi, îndrumător spiritual sau şef sau prieten, totuna e – tre-
buie să-i intre bine în cap că aşa nu va ajunge la fericire, că nimic nu va fi 
niciodată al său, deoarece eu nu pot ajunge la împlinirea mea decât prin 
intermediul libertăţii mele, altfel n-ar mai fi a mea. Iar dacă nu-nţeleg asta 
– după cum, din păcate, de atâtea ori îmi dau seama că nu-nţelegem – voi 
încerca mereu să pun în cârca alctuiva drama libertăţii mele. Tocmai de 
acea povară vrea să ne uşureze – în binecunoscuta legendă scrisă de Feodor 
Dostoievski – Marele Inchizitor, care-i reproşează lui Isus faptul că le-a dat 
oamenilor libertatea. E impresionant să citim respectivul fragment: „În loc 
de a căuta să le zălogeşti libertatea, tu le-ai sporit-o şi mai mult, aruncând 
pe veci chinuitoarea ei povară asupra împărăţiei sufletului omenesc. Ai 
vrut să ai parte de dragostea liber consimţită a omului, ai dorit să te urmeze 
de bunăvoie, ademenit şi subjugat de tine, de ideea ta. În locul legii stră-
bune, pe care se putea bizui în momentul acela, omul trebuie să aleagă cu 
inima slobodă ce este rău ţi ce este bine, având înaintea ochilor doar chipul 
tău drept călăuză menită să-i îndrume paşii, dar cum de nu te-ai gândit că, 
aşezând pe umerii lui o povară aşa de grea ca libertatea de a alege, până la 
urmă el va ajunge să pună la îndoială până şi chipul tău şi să tăgăduiască 
adevărul propovăduit de tine?”.54 De această povară vrea Marele Inchizitor, 
fiecare Mare Inchizitor, să ne scape. Planul lui ar fi acela de a-l uşura pe 

52 Platon, Banchetul, 204 e – 205 a. [trad. rom. de Petru Creţia, Ed. Humanitas, Bucureşti 
1995, pp. 128-129.]
53 L. Muraro şi A. Sbrogiò, (ed. îngrijită de), Il posto vuoto di Dio, [Locul liber al lui 
Dumnezeu], Marietti, Milano 2006, p. 25. [Luisa Muraro aparţine grupului de filosofi 
italieni contemporani; este autoarea mai multor monografii, studii şi articole având ca 
temă principală refacerea figurii feminine în mistica de factură creştină, aducându-şi astfel 
o importantă contribuţie la domeniul reflecţiei teologice asupra naturii feminine a lui 
Dumnezeu, n.tr. sursa Wikipedia].
54 F.M. Dostoievski, Fraţii Karamazov, traducere de Ovidiu Constantinescu şi Isabela 
Dumbravă, Ed. Leda-Corint, Bucureşti 2005, p. 371-372.
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om de această insuportabilă povară, înlocuind libertatea cu autoritatea. În 
acest fel umanitatea ar fi redusă la o turmă fericită, iar fericirea ar fi plătită 
cu preţul libertăţii. Dar o asemenea fericire nu va fi niciodată a mea!

Uneori ne eliberăm de această povară şi de responsabilitatea ce ne stă 
în cale, dând vina pe tot ce ne-nconjoară (pe împrejurări, pe ceilalţi, pe 
companie, pe Fraternitate, pe te miri cine), dar e inutil, pentru că – iar 
fraza aceasta a lui don Giussani m-a impresionat întotdeauna – „niciun 
rezultat uman nu poate fi pus în întregime doar pe seama unor pure îm-
prejurări exterioare, pentru că libertatea omului, chiar aşa slăbită cum 
este [datorită păcatului originar], rămâne semnul de neşters al creaturii 
lui Dumnezeu”.55 Într-adevăr, e impresionantă această afirmare a omului 
neredus la niciun fel de factor anterior de tip biologic, psihologic, sociolo-
gic, de orice natură. Libertatea omului, chiar aşa slăbită cum este, rămâne 
semnul de neşters al creaturii lui Dumnezeu: aceasta e demnitatea noastră 
de oameni! „Numai prin libertatea mea destinul, finalul, scopul, obiectivul 
ultim poate deveni un răspuns adresat mie. [şi într-adevăr dacă nu risc să 
verific ceea ce am întâlnit prin intermediul libertăţii mele, n-am de unde să 
ştiu dacă e un răspuns adresat mie, n-am cum să mă conving personal, nu 
pot experimenta dacă e răspunsul adresat mie; iar dacă nu-l experimentez 
direct, ceea ce mi se propune nu va deveni niciodată al meu, ci va rămâne 
străin de mine; nu în sensul că-l pun în dubiu, că nu mai cred în el, ci 
pur şi simplu nu e al meu.] Nu ar fi umană o împlinire a omului, nu ar fi 
împlinire a fiinţei umane, dacă ea nu ar fi liberă.”56 Avem din nou toate 
semnele care ne permit să înţelegem când există umanul şi când lipseşte.

„Aşadar, dacă atingerea destinului, a împlinirii, trebuie să fie liberă, liber-
tatea intră în joc chiar şi în descoperirea lui. Chiar şi descoperirea destinului, 
a semnificaţiei ultime, dacă ar fi automată, nu ar mai fi a mea.” Această 
observaţie a lui don Giussani nu trebuie considerată scontată, pentru că de 
obicei noi credem că libertatea are legătură doar cu răspunsul o dată ce am 
cunoscut, şi nu credem că are legătură şi cu descoperirea. „Destinul este ceva 
în faţa căruia omul este responsabil; modalitatea în care omul îşi împlineş-
te propriul destin este responsabilitatea lui, este fructul libertăţii. Libertatea 
deci constă nu doar în a merge spre Dumnezeu ca o coerenţă a vieţii, ci chiar 
în descoperirea lui Dumnezeu”.57 Adică: ne gândim că libertatea intră în joc 
abia după ce raţiunea L-a descoperit, nu în procesul de descoperire, de cu-
noaştere, ci doar în a fi coerent faţă de Cel pe care l-am cunoscut. Dar – şi cât 

55 L. Giussani, De ce Biserica, op. cit., p. 51.
56 L. Giussani, Sensul religios, op. cit., p. 187.
57 Id.
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e de hotărâtor acest aspect! – nu e cunoaştere dacă nu intră în joc simultan 
raţiunea şi libertatea. Şi aşa cum am vrea să ajungem la destin fără libertate, 
la fel am vrea şi o cunoaştere care să nu trebuiască să implice libertatea.

În aceasta suntem de-a dreptul moderni. Modernitatea urmăreşte un 
tip de cunoaştere atât de sigur încât crede că-l poate obţine doar cu preţul 
eliminării libertăţii. De aceea în cunoaştere există o ruptură între raţiune 
şi libertate: „modernii” nu reuşesc să pună împreună raţiunea şi libertatea. 
Chiar şi noi ne gândim de multe ori că dacă libertatea intră în chestiune, 
atunci cunoaşterea nu poate fi sigură. Pentru a fi de încredere – gândim 
noi – cunoaşterea trebuie să fie liberă de influenţa libertăţii. Ne amăgim că 
putem cunoaşte fără să ne implicăm, păstrând distanţa şi făcând pe jude-
cătorii tuturor lucrurilor. „Dacă atitudinea faţă de realitate condiţionează 
cunoaşterea acesteia, ba, în această privinţă, chiar şi prezenţa ei efectivă, asta 
se întâmplă pentru că libertatea omului se manifestă aici la fel ca pretutin-
deni [...] putând spune de sau nu în faţa realităţii”.58 Şi e adevărat că sfântul 
Grigore de Nyssa spunea că omul „dacă lasă la o parte libertatea, îşi pierde 
pe loc darul gândirii”.59 E ceea ce am învăţat mereu de la don Giussani: 
„Sunt atâţia oameni de ştiinţă care, aprofundând experienţele lor ştiinţifice, 
l-au descoperit pe Dumnezeu; şi atâţia oameni de ştiinţă care au crezut că-l 
evită sau îl elimină pe Dumnezeu prin intermediul experienţei lor ştiinţifice. 
Sunt atâţia literaţi care, printr-o percepţie profundă a existenţei omului, l-au 
descoperit pe Dumnezeu; şi atâţia literaţi care prin atenta observare a expe-
rienţei umane l-au evitat sau eliminat pe Dumnezeu. Sunt atâţia filosofi care 
au ajuns la Dumnezeu prin reflecţiile lor; şi atâţia filosofi care prin gândirea 
lor l-au exclus pe Dumnezeu. Asta înseamnă că a-l recunoaşte pe Dumnezeu 
nu este o problemă nici de ştiinţă, nici de sensibilitate estetică şi nici măcar 
de filosofie ca atare. Este o problemă de libertate. O recunoştea unul dintre 
cei mai cunoscuţi neo-marxişti, Althusser, când spunea că între existenţa lui 
Dumnezeu şi marxism nu este o problemă de raţiune, ci de opţiune.”60 Dacă 
libertatea nu intră în joc, nu există cunoaştere, deoarece – aşa cum afirmă 
Nikolai Berdiaev – „departe de a fi numai un proces intelectual, cunoaşterea 
angajează toate forţele omului, ea face loc opţiunii volitive, precum şi actelor 
de atracţie şi de respingere a Adevărului.”61

58 M. Zambrano, Per l’amore e per la libertà, [Din iubire şi pentru libertate], Marietti, 
Milano 2008, p. 153. 
59 Grigore de Nyssa, Marele cuvânt catehetic, Città Nuova, Roma 1990, p. 116.
60 L. Giussani, Sensul religios, op. cit., p. 187.
61 N. Berdiaev, Împărăţia lui Dumnezeu şi împărăţia cezarului, trad. rom. de Nina Nicolaeva, 
Ed. Humanitas, Bucureşti 1998, p. 2. 
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De ce măreţie dă mărturie încă o dată Giussani atunci când nu cenzu-
rează niciun aspect, niciun factor constitutiv al eului – raţiune şi libertate 
–, când îl afirmă pe unul fără a-l exclude pe celălalt şi invers, când încearcă 
să ne facă să înţelegem legătura dintre ele, din moment ce, dacă-l îndepăr-
tăm pe unul sau pe celălalt, nu mai există cunoaştere!

Dar cele spuse până acum ridică o problemă ce ar trebui s-o înfruntăm: 
dacă situaţia în cauză nu ţine numai de raţiune, ci şi de opţiune, în acest 
caz orice opţiune a libertăţii e la fel de adevărată? E numai o arbitrarietate? 
Orice opţiune e la fel de raţională? Trebuie să uităm sau să eliminăm tot 
ceea ce am spus până acum despre raţiune?

Se pune aici întrebarea care e raportul dintre libertate şi raţiune în 
cadrul cunoaşterii? Pentru a mă face înţeles, vă dau un exemplu banal, 
de care mă foloseam pentru elevii mei de liceu, din Spania. Închipuiţi-vă 
două persoane care se uită la un tânăr care-i dăruieşte iubitei sale un 
obiect despre care ştiu că e la preţ de 1 euro (există magazine cu ra-
ioane unde totul e la 1 euro). Una îi spune celeilalte: „Uite şi la ăsta, 
ce zgârie-brânză: 1 euro! Numai atât ţine la ea? De 1 euro!” Cealaltă 
persoană care observă situaţia îi răspunde: „Nu-nţelegi nimic, pentru 
că prin obiectul acesta, aşa cât costă el, 1 euro, are loc ceva mai mult: îi 
spune cât de mult ţine la ea. Preţul nu e hotărâtor.” Dar prima persoană 
insistă: „Las-o baltă! L-am văzut amândoi în magazin, costa 1 euro! As-
ta-i tot ce contează, restul sunt fantezii de-ale tale.” Care opţiune ţine 
cont cel mai bine de toţi factorii implicaţi în acest gest? Îl percepe mai 
bine cel care zice: „1 euro!” (care chiar aşa e), sau cel care, deşi recu-
noaşte sărăcia cadoului, descoperă că acolo se întâmplă ceva mai mult? 
Vedeţi cum libertatea se joacă în descoperire şi că avem de-a face cu 
o opţiune? Dar dacă i-am întreba direct pe cei doi iubiţi care din cele 
două interpretări exprimă mai bine ceea ce se petrece între ei, oare ar 
recunoaşte ei ca fiind echivalente cele două interpretări ale celor ce i-au 
văzut? Sau mai există o altă interpretare, care exprimă ceea ce se petrece 
cu adevărat între ei? E o problemă de opţiune, fără nicio îndoială: dar o 
opţiune e raţională, iar cealaltă iraţională, una e străină naturii a ceea ce 
se petrece, iar cealaltă o explică în mod exhaustiv. Dacă nu accept să-mi 
deschid raţiunea până într-acolo încât să înţeleagă întreaga semnificaţie 
a faptelor, opţiunea mea e împotriva evidenţei a ceea ce se întâmplă, şi 
nu mai recurg la ea (deşi e adevărat că nu toate interpretările explică 
lucrurile într-un mod adevărat). De aceea, libertatea se pune în mişcare 
nu doar după, ci încă de la început.

E ceea ce spune şi don Giussani atunci când ne dă exemplul cu penum-
bra: „Dacă voi, în penumbră, întoarceţi spatele luminii, puteţi exclama: 
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«Totul este nimic, este obscuritate, fără sens». Dacă întoarceţi spatele întu-
nericului, puteţi zice: «Lumea este anticamera luminii, începutul luminii.» 
Această diversitate de poziţii este exclusiv o alegere. Şi totuşi adevărata pro-
blemă nu e aici. Din cele două poziţii, cea care întoarce spatele luminii şi 
zice: «Totul este umbră», sau cea care întoarce spatele umbrei şi zice: «Sun-
tem la începutul luminii», din cele două poziţii una are dreptate, şi alta nu. 
Una din cele două elimină un factor, chiar dacă este abia schiţat: de fapt, 
dacă este penumbră, există lumină.”62 Există o opţiune care este în funcţie 
de natură, iar aceasta scoate în evidenţă raţiunea; şi există o opţiune care 
este împotriva naturii, iar aceasta umbreşte raţiunea. Opţiunea e decisivă.

Această dinamică ce are loc în toate circumstanţele realităţii, are loc 
cu atât mai mult în cazul evenimentului creştin, care prin caracterul său 
excepţional provoacă şi mai mult libertatea. Şi nu orice fel de hotărâre a 
libertăţii este la fel de raţională. „Isus a scos un diavol şi acesta era mut; 
îndată ce a ieşit diavolul, mutul a început să vorbească, iar mulţimile se 
mirau. Însă unii dintre ei spuneau: «Cu Beelzebul, căpetenia diavolilor, 
îi scoate pe diavoli». Alţii, ispitindu-l, cereau de la el un semn din ceruri. 
Dar el, cunoscând gândurile lor, le-a spus: «Orice împărăţie dezbinată în 
ea însăşi se ruinează şi se prăbuşeşte casă peste casă. Deci, dacă Satana este 
dezbinat în el însuşi, cum va dura împărăţia lui? Voi ziceţi că eu îi scot pe 
diavoli cu Beelzebul. Dar dacă eu îi scot pe diavoli cu Beelzebul, fiii voştri 
cu cine îi scot? Pentru aceasta ei vor fi judecătorii voştri. Însă, dacă eu îi 
scot pe diavoli cu degetul lui Dumnezeu, atunci împărăţia lui Dumnezeu 
a ajuns la voi.»”63 General valabil, atât în cazul cadoului, cât şi al semnelor 
pe care Dumnezeu le face să se întâmple în mijlocul nostru! Şi toţi ştim că 
aceasta nu e doar ceva din trecut, ci ceva care se întâmplă astăzi, aici, di-
naintea aceloraşi semne pe care Misterul le face printre noi: sunt unii care 
dau explicaţia x şi alţii care dau explicaţia y. Dar oricare ar fi explicaţia, Isus 
scotea diavolii: oricare ar fi interpretarea, problema e că nu s-ar pomeni 
despre ea acum, dacă n-ar fi fost minunile pe care Isus le săvârşeşte. De 
aceea, nu e de ajuns orice fel de interpretare, ci aceea care dă seama de fap-
tul respectiv în manieră exhaustivă. De fapt, în evanghelia după Ioan, Isus 
îi mustră direct: „Dacă n-aş fi făcut între ei lucrările pe care niciun altul 
nu le-a făcut, nu ar avea păcat. Însă acum au văzut şi m-au urât şi pe mine 
şi pe Tatăl meu. Dar trebuie să se împlinească cuvântul scris în Legea lor: 
M-au urât fără motiv.”64 Adică opţiunea lor era împotriva raţiunii, pentru 

62 L. Giussani, Sensul religios, op. cit., p. 188.
63 Lc 11, 14-20.
64 In 15, 24-25.
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că au văzut semnele şi nu L-au recunoscut. Înţelegeţi, acum, până unde se 
pune în joc drama libertăţii?

Aici don Giussani face o afirmaţie genială, în care la-nceput abia-ţi vine 
să crezi. „De fapt, omul afirmă în libertatea sa ceea ce a decis deja încă din 
start”65, adică a decis scorul meciului înainte de-a începe jocul; pe urmă 
n-au decât să se întâmple orice fel de semne vrem noi, eu însă m-am hotă-
rât să nu mă las impresionat. Când am citit prima oară această frază mi-am spus: 
asta-i prea de tot! Până când, într-o zi, am dat peste ea în carne şi oase, în 
timp ce ţineam o lecţie. Eram pe punctul de a citi Evangheliile şi scrisesem 
pe tablă cuvântul „Evanghelii”; mă-ntorc şi-un elev îmi zice: „Doar nu 
credeţi că Evangheliile ne pot oferi o cunoaştere a lui Isus; au fost scrise de 
creştini, închipuiţi-vă ce fel de cunoaştere obiectivă adevărată ne-ar putea 
da ele!” Atunci l-am întrebat: „În cazul acesta, după părerea ta, poziţia cea 
mai potrivită, punctul profund de pornire în raport cu realul, este îndo-
iala?” „Bineînţeles că e îndoiala. E-atât de evident!... Nu care cumva să 
credeţi că-s tâmpit.” „Deci, din cele ce-mi spui, când azi-dimineaţă mama 
ta ţi-a pus dinainte ceaşca de cafea, la micul dejun, tu ţi-ai zis: «N-o beau 
până n-o analizez din punct de vedere chimic, ca să fiu sigur că nu este 
venin»”. Şi-acum îmi amintesc reacţia tânărului respectiv care, cu faţa roşie 
de furie, ridică mâna şi-mi zice: „Dar locuiesc cu mama de 16 ani!”. „Aha! 
Deci nu întotdeauna e raţional să pornim de la îndoială. Atunci, care e 
diferenţa între modul cum ai reacţionat în faţa cuvântului „Evanghelii” şi 
în faţa ceştii de cafea a mamei tale, în dimineaţa asta?”. Dar ceea ce m-a 
impresionat cel mai multe este partea a doua a episodului. Pentru că 15 
zile mai târziu – când nu-şi mai amintea nici el de întâmplare – citeam în 
clasă o pagină din Evanghelie, pentru a le arăta tuturor experienţa disci-
polilor într-o zi petrecută cu Isus; Isus merge la sinagogă şi se apucă să-i 
înveţe, iar toţi de acolo erau cuprinşi de mirare, deoarece îi învăţa ca unul 
ce are autoritate şi nu ca învăţaţii legii; apoi vindecă un om posedat de un 
duh necurat; merge la casa lui Petru şi-o vindecă pe soacra acestuia; iar 
seara, în cetate, îi vindecă pe mulţi alţii care sufereau de tot felul de boli; 
în ziua următoare, dis de dimineaţă, se scoală şi se duce să se roage. Iar eu 
terminam de citit invitându-mi elevii să-şi închipuie ce trebuie să fi simţit 
oamenii care-l urmau pe Isus zile-n şir, săptămâni şi luni întregi, trăind cu 
El asemenea zile. Şi-am întrebat atunci: „Dacă vouă vi s-ar fi întâmplat 
să fiţi acolo, ce-aţi fi simţit?” Primul care a intervenit a fost acelaşi tânăr. 
Ştiţi ce mi-a spus? „Eu unul aş căsca bine ochii să nu fiu tras pe sfoară.” 
La care eu i-am replicat: „Îţi dai seama că şi acum două săptămâni ai spus 

65 L. Giussani, Sensul religios, op. cit., p. 188.
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acelaşi lucru?” Nu-şi dăduse deloc seama de asta; a-ncremenit, chiar aşa, 
a-ncremenit. Tânărul acela trăia îndoiala în raport cu orice, în faţa oricărui 
fapt apărea în el îndoiala, cu care apoi se raporta la real. Decisese deja încă 
din profunzimea începutului. Iată de ce don Giussani are dreptate când 
afirmă: „Libertatea nu se demonstrează nici în spectaculozitatea alegerii; ci 
libertatea se joacă în amurgul palid al impactului conştiinţei lumii [adică 
în impactul cu realul].”66

De aceea, – încă de prima oară când am auzit-o – m-a impresionat 
foarte mult această povestire a Elsei Morante: „A fost odată o SS-istă care 
pentru fărădelegile ei oribile, într-o zi, la ivirea zorilor, era dusă la locul de 
execuţie. Mai avea de străbătut până acolo încă vreo cincizeci de paşi, locul 
fiind situat în curtea închisorii. Pe când străbătea curtea, privirea i se opri 
din întâmplare asupra unei crăpături din zidul închisorii, unde înflorise o 
floare a cărei sămânţă fusese purtată până acolo de vânt, una din acele flori 
ce răsar unde dă Domnul şi cresc – pare-se – cu aer şi moloz. Era o biată 
floricică, având patru petale de culoare violet şi o mână de frunze sfrijite, 
dar în acel început de zi SS-ista văzu, în toată splendoarea ei, întreaga 
frumuseţe şi fericire a universului, şi se gândi: «Dac-aş putea să mă-ntorc 
înapoi şi să opresc timpul în loc, aş fi gata să-mi petrec toată viaţa contem-
plând această biată floare.» În clipa aceea, ca şi cum altcineva ar fi vorbit 
înlăuntrul ei, auzi un glas, propriul glas, dar acum plin de voioşie, limpede, 
deşi îndepărtat, venind de cine ştie unde, care-i striga: «Adevăr, adevăr îţi 
zic: pentru acest ultim gând al tău avut acum, când eşti pe punctul de a 
muri, te vei mântui.» Cele spuse până aici mi-au luat ceva timp să ţi le 
povestesc, dar în cazul ei au durat o fracţiune de secundă. Între SS-ista ce 
trecea prin curtea închisorii, înconjurată de gardieni, şi floarea din dreptul 
zidului era cam aceeaşi distanţă ca la început, adică nu mai mult de un pas. 
«Nu!» strigă ea în sine, întorcându-se înapoi cu furie, «nu mă las eu aşa 
de uşor păcălită!», şi fiindcă mâinile îi erau legate, rupse floricica aceea cu 
dinţii, apoi o aruncă pe jos, o călcă în picioare şi scuipă peste ea.”67

Această dramă se joacă într-o clipită, la cea dintâi întrezărire a amur-
gului subtil: „Şi iată alternativa în care omul, aproape pe nesimţite, se află: 
sau ieşi în faţa realităţii, deschis, cu ochii larg deschişi ai unui copil, în 
mod leal, spunând pâine pâinii şi vin vinului, şi atunci îmbrăţişezi toată 
prezenţa sa [a realităţii aşa cum îţi este dată] găzduindu-i şi sensul; sau te 

66 Id.
67 E. Morante, La Storia [Povestea], Einaudi, Torino 1974, pp. 604-605. [E. Morante 
(1912-1985) a fost o scriitoare de nuvele şi povestioare, cea mai cunoscută dintre ele fiind 
La Storia; a fost soţia scriitorului italian Alberto Moravia, n.tr.]
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pui în faţa realităţii apărându-te cu braţul în faţa ochilor pentru a evita 
lovituri neplăcute sau neaşteptate, chemând realitatea la judecata părerii 
tale, şi atunci în realitate cauţi şi admiţi numai ceea ce îţi convine, eşti în 
mod potenţial plin de obiecţii la adresa ei, prea şiret pentru a-i accepta 
evidenţele [nu ceea ce nu e clar, ci evidenţele] şi sugestiile mai gratuite şi 
mai surprinzătoare. Aceasta este alegerea profundă pe care noi o operăm 
zilnic în faţa ploii şi soarelui, a tatălui şi mamei noastre, în faţa platoului 
cu micul dejun, a tramvaiului şi în faţa oamenilor, a colegilor de muncă, 
a testelor şcolare, a profesorilor, a prietenului sau a prietenei [fiecare poate 
adăuga restul]. Decizia pe care am descris-o este în faţa realului, totul. În 
faţa unei asemenea decizii, este clar unde se află raţiunea, umanul întreg 
[umanul întreg!]: în acela care este deschis [când nu mai există deschidere, 
lipseşte umanul] şi zice pâine pâinii şi vin vinului. Este cel sărac cu duhul, 
cel care în faţa realităţii nu are nimic de apărat.”68

Chiar e impresionant să recitim aceste capitole din Sensul religios; por-
nind din interiorul atitudinii noastre faţă de fapte, faţă de prezenţele şi 
martorii pe care ni-i dă Domnul. Iar dacă acest aspect e atât de hotărâtor în 
regenerarea noastră, atunci – având în vedere că nu ne descurcăm de unii 
singuri, ci numai prin ceea ce Altul face în prezent, în „lucrurile pămân-
teşti” – dacă noi nu suntem disponibili, nu va putea niciodată să aibă loc 
renaşterea noastră; nu pentru că e imposibilă, ci pentru că noi nu suntem 
disponibili, pentru că lipseşte umanul (pentru că întreg umanul se află în 
ceea ce e deschis).

Şi continuă apoi don Giussani: „Dacă tu eşti «moral», adică dacă eşti în 
atitudinea originară în care Dumnezeu te-a creat, adică într-o atitudine des-
chisă spre real, atunci înţelegi, sau, cel puţin cauţi, adică întrebi. Dacă tu în 
schimb nu eşti în acea poziţie originară, adică dacă [fiţi atenţi din nou aici: e 
vorba de aceeaşi lipsă a umanului] eşti alterat, falsificat, blocat în prejudeca-
tă, atunci eşti «imoral» şi nu poţi înţelege [consecinţa nu e că mergi în iad sau 
că eşti incoerent, nu: e că nu poţi înţelege!]. Acesta este dramatismul suprem 
al vieţii omului.”69 În această atitudine faţă de real se joacă totul, deoarece 
având în vedere că nu ne putem retrezi noi singuri, nu ne putem renaşte noi 
singuri, ci trebuie să acceptăm să fim generaţi de un Altul, totul depinde de 
capacitatea noastră de a fi deschişi în faţa acestuia. Altfel, aplicăm, asemenea 
celorlalţi, măsura pozitivistă, şi nu reuşim să vedem bine.

68 L. Giussani, Sensul religios, op. cit., pp. 188-189.
69 Ibid., p. 190.
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2. educaţia către libertate 

De aici se-nţelege cât este de hotărâtoare educarea libertăţii. De aceea 
insistă don Giussani atât de mult asupra ei: „Problema fundamentală a aces-
tei mari aventuri a «semnului» care e lumea [...] este educaţia către libertate. 
Dacă realitatea îl cheamă pe om spre altceva, educaţia către libertate e egală 
cu educaţia către responsabilitate. Responsabilitatea derivă din «răspund». 
Educaţia către responsabilitate e răspunsul la o chemare.”70 Cum anume mă 
cheamă? Am spus-o azi-dimineaţă: prin intermediul metodei „semnului”, 
acel ceva din real prin intermediul căruia fiinţa mă cheamă să răspund.

a) Educaţia către atenţie
„Înainte de toate educaţia către responsabilitate implică o educaţie că-

tre atenţie. Deoarece [fiţi atenţi prin ce realism se evidenţiază don Giussani] 
atenţia nu obţine în mod necesar spaţiul unei libertăţi angajate [din nou: lip-
sa umanului]; nu e automat uşor să fii atent [pentru că atenţia e o tensiune, 
e un efort, o sursă de osteneală: de aceea n-ar trebui s-o considerăm im-
plicită]. Ideea preconcepută, ori de unde ar proveni [iar aici don Giussani 
ne ajută nemaipomenit de mult: fiecare se poate recunoaşte în diferitele 
categorii], împiedică atenţia: predominarea interesului, deci a distragerii; 
afirmarea unei idei gata făcute, deci eludarea mesajului de noutate; con-
centrarea sensibilităţii asupra a ceea ce ne place, adică creşterea progresivă 
a unei insensibilităţi faţă de nuanţe, faţă de detaliile unei propuneri; stân-
găcia unei superficialităţi, care devine delict, când e vorba de o problemă 
gravă.”71 Toate acestea sunt posibilităţi în care apare lipsa umanului, pen-
tru că întreg umanul se află în ceea ce e deschis spre totalitate. De aceea 
insistă pe cât de importantă este această subliniere înverşunată a realităţii. 
Fiecare putem verifica în ce fel stăm în faţa semnelor pe care Domnul face 
să ni se întâmple. Cum mai putem să spunem în continuare că, de fapt, în-
treaga excepţionalitate ce o vedem îşi poate afla o altă explicaţie care să nu 
fie prezenţa lui Cristos? Cum e posibil să spunem în continuare că numele 
Său e ceva adăugat? Doar datorită unei lipse de atenţie sau datorită unei 
indisponibilităţi de a-L accepta.

b) Educaţia către acceptare
De aceea, don Giussani indică un al doilea factor, şi anume „educaţia 

către capacitatea de acceptare. [...] Educarea spre atenţie şi către acceptare [...] 

70 Ibid., p. 193.
71 Ibid., pp. 193-194.
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e o pedagogie care ne deschide porţile deja prematur închise. [...] [Deci] 
asigură modalitatea profundă cu care trebuie să înfruntăm realitatea: des-
chis, liber, fără acea prejudecată ce cheamă realitatea la propriul nostru ver-
dict de judecător, deci fără să judecăm realitatea potrivit unui preconcept. 
Oricum o educaţie a libertăţii către atenţie, deci către deschiderea spre 
totalitatea factorilor aflaţi în joc, şi o educaţie spre acceptare, adică spre 
îmbrăţişarea conştientă a ceea ce ne stă în faţa ochilor, constituie chestiu-
nea fundamentală a unui drum uman.”72 Fiindcă dacă nu ne educăm spre 
această atenţie, către această acceptare a ceva ce vine din afara noastră, ne 
sufocăm.

De aceea, cine urmează ceea ce Domnul face să se întâmple în faţa 
noastră, înfloreşte; iar cine nu se lasă generat de ceea ce i se întâmplă, pu-
trezeşte. Prin urmare, trebuie să ne anternăm toţi pentru această atitudine 
corectă în faţa realităţii, în faţa acelei poziţii originare cu care ne-a înzestrat 
Misterul. Iar această educaţie nu e – ne-a spus-o mereu don Giussani – o 
spontaneitate: trebuie să ne implicăm, e nevoie de o muncă.

Aşadar, întrebarea adevărată este: cum se educă libertatea? Răspunzând 
provocării realului; dacă realul provoacă, atunci educaţia libertăţii trebuie 
să fie o educaţie de a răspunde la această provocare. E simplu: „Este edu-
caţia de «a fi flămând şi însetat» cea care ne face să fim atenţi la solicitările 
care umplu confruntarea cu totalitatea realului. [...] Fericiţi cei flămânzi 
şi însetaţi. [Umanul căruia îi este foame şi sete e un har; astfel, viaţa e o 
binecuvântare, deoarece devin capabil să întâmpin tot realul.] În schimb 
blestemaţi cei ce nu simt foamea şi setea, cei ce ştiu deja, cei care nu aş-
teaptă nimic! Blestemaţi cei mulţumiţi, pentru care realitatea este doar 
pretext pentru toată agitaţia lor şi care nu aşteaptă nimic cu adevărat nou 
de la ea [iată blestemul].”73 Dacă încă mai spunem că nu înţelegem ce 
înseamnă lipsa umanului, eu unul nu găsesc altă descriere mai impresio-
nantă decât următoarea: „Toate «dar, dacă, poate...» cu care se încearcă să 
se atace pozitivitatea procesului de raportare eu-realitate, sunt focuri de 
baraj şi perdele de fum, pentru a proteja retragerea omului din angajarea 
în realitatea însăşi.”74 Nu v-o spun ca reproş, ci ca să avem toate elementele 
necesare pentru a înţelege în ce constă munca propusă de don Giussani, 
asta dacă vrem să fim cu adevărat copiii lui, şi nu să ne întoarcem la a fi 
iarăşi ca restul oamenilor.

72 Ibid., p. 194.
73 Ibid., p. 195.
74 Ibid., p. 197.
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3. Condiţia libertăţii

„Unde stă adevărata dificultate pentru om de a citi numele misterios, 
sugerat, însemnat de întregul real care-l cheamă? Unde stă adevărata di-
ficultate de a identifica existenţa lui Dumnezeu, existenţa misterului, a 
semnificaţiei care se află dincolo de om?”75 Adevărata dificultate este aceea 
căreia don Giussani îi spune experienţa riscului; pe care el însuşi a identifi-
cat-o mereu în acea experienţă ce-o trăise în copilărie, cu un grup de alpi-
nişti, la o căţărare cu corzi: trebuia să sară mai puţin de un metru, peste o 
prăpastie, dar era speriat şi cuprins de panică se prinse de un colţ de stâncă, 
lăsându-se pradă fricii. „Am înţeles bine acest concept amintindu-mi brusc, 
după atâţia ani, un episod din copilărie. Ceream să fiu luat la ascensiu-
nile montane cu corzi şi mi se răspundea: «Eşti prea mic.» Într-un anumit 
moment mi s-a spus: «Dacă vei promova în iunie, vei face cu noi prima 
ascensiune cu corzi.» Aşa s-a întâmplat. Înainte era ghidul, apoi eu, apoi 
doi bărbaţi. Am urcat până la jumătatea drumului; când am văzut ghidul 
făcând un mic salt. Eu care eram la trei sau patru metri distanţă, l-am auzit 
pe ghid spunându-mi, în vreme ce agitam coarda în mâna nervoasă: «Hai! 
Urcă!». Mă aflam la marginea unei prăpăstii. M-am întors, m-am prins 
de un colţ de stâncă şi trei oameni nu m-au putut desface. Îmi amintesc 
vocile care-mi repetau: «Nu-ţi fie frică, suntem noi aici!» şi eu îmi ziceam: 
«Eşti un prost, te duc ei»; şi mi-o spuneam mie însumi, dar nu reuşeam 
să mă desprind de sprijinul meu improvizat. Această panică neobişnuită 
m-a făcut să pricep, după mulţi ani, ce e experienţa riscului. Nu absenţa 
raţiunilor m-a blocat; dar raţiunile rămâneau în aer, nu mă atingeau. E ca 
şi atunci când se spune: «Da, aveţi dreptate, dar nu m-aţi convins». E un 
hiat, abis, un gol între intuiţia adevărului, a fiinţei, dată de raţiune şi voin-
ţă: o disociere între raţiune, perceperea fiinţei şi voinţa care e afectivitate, 
adică energie de adeziune la altă fiinţă (creştinismul ar indica în această ex-
perienţă o rană produsă de păcatul originar). De aceea cineva poate vedea 
raţiunile, dar nu se mişcă. Nu se mişcă, deci îi lipseşte energia coerenţei: 
[atenţie!] a coerenţei, nu în sensul etic al comportamentului consecvent 
[n-o luăm încă la vale imediat], ci în cel teoretic al adeziunii intelectuale la 
adevărul întrevăzut de raţiunile mişcării.76 Acolo a început să-nţeleagă în 
ce anume constă cu adevărat dificultatea: „Când voi fi fost în stare să-mi 
desfac braţele de colţul acela de piatră? Numai cu o enormă forţă a voinţei. 
Dar această forţă a voinţei n-o aveam: şi nu e în ea soluţia. [...] Iată [aşadar] 

75 Ibid., p. 197.
76 Ibid., pp. 198-199.
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adevărata definiţie a experienţei riscului: frica de a afirma fiinţa, stranie, 
deoarece e străină naturii noastre, e în contradicţie cu ea.”77 Disocierea 
între raţiune şi voinţă, consecinţă a păcatului originar, provoacă această 
lipsă de energie. Hans Urs von Balthasar a numit-o aşa: Manko an Gnade: 
„Hotărârea unui individ împotriva lui Dumnezeu, şi nu hotărârea oricui, 
ci a întemeietorului familiei omenirii, a aruncat toată această familie nu 
atât în păcate personale, cât într-un deficit de har [Manko an Gnade], (cu 
consecinţe directe asupra structurii naturii lui)”.78 O lipsă a harului, o lipsă 
de energie pentru a adera, ca şi cum aş apuca o sticlă, dar mi-ar cădea din 
mână fiindcă n-am forţa necesară s-o ţin.

Dacă energia nu poate fi recuperată printr-un efort de voinţă, atunci 
care este remediul? „Există în natură o metodă care reuşeşte să ne dea aceas-
tă energie a libertăţii, care ne face să depăşim, să trecem peste frica riscului. 
Pentru a trece peste prăpastia reprezentată de «dacă», «dar», «poate», meto-
da folosită de natură e fenomenul comunitar. Un copil aleargă pe coridor, 
împinge cu mânuţele uşa deschisă mereu a unei camere întunecoase; înfri-
coşat, se întoarce. Mama îi apare înainte, îl ia de mână şi astfel va intra în 
orice cameră întunecoasă din această lume. Doar dimensiunea comunitară 
îl face pe om suficient de capabil să depăşească experienţa riscului.”79

Nu orice companie este de ajutor, după cum o demonstrează însuşi 
exemplul lui don Giussani. E nevoie de o prezenţă care să poată învinge, 
prin atractivitatea ei, această ruptură între raţiune şi afecţiune, şi care să 
mă-nsoţească până în întuneric, o prezenţă care să mă lipească de ea. E 
adevărat că atunci când situaţia devine într-adevăr dură – ca în cazul apos-
tolilor, în timpul patimilor lui Cristos: l-au părăsit cu toţii şi nici măcar 
Prezenţa Lui n-a putut împiedica aceasta – e nevoie de o putere şi mai 
mare. „Se numeşte Cristos înviat şi Spiritul său ce stăpâneşte lumea, Spirit 
care intră în lume mai ales prin cei chemaţi – Rusaliile – şi apoi se răspân-
deşte în lume: prin Înălţarea la Cer merge la esenţa lucrurilor, care sunt 
toate ale sale; iar lucrurile nu-şi dau seama că sunt apucate, dar o mână se 
strânge în jurul lor, motiv pentru care ele se simt susţinute şi edificate la 
momentul potrivit: se numeşte harul lui Cristos. Harul. Numai el poate la 
un moment dat să ducă la împlinire ceea ce compania nu a reuşit să împli-
nească şi ceea ce marele om nu a reuşit să ducă la împlinire.”80 Era nevoie 
de puterea Spiritului, după cum explică sfântul Paul: „nimeni nu poate să 

77 Ibid., pp. 199-200.
78 H. U. von Balthasar, Teodrammatica. IV: L’azione, Jaca Book, Milano 1982, p. 169.
79 L. Giussani, Sensul religios, op. cit., p. 200.
80 L. Giussani, Se poate (cu adevărat?!) trăi aşa?, BUR, Milano 1996, p. 106.
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spună «Isus este Domnul» decât prin Spiritul Sfânt.”81 Şi iarăşi – aşa cum 
am văzut în această dimineaţă – doar harul Spiritului este în măsură să în-
vingă definitiv această ruptură între raţiune şi afecţiune pentru a ne putea 
naşte din nou. De aceea, primul lucru ce trebuie să-l facem este să cerem 
acest har: Veni Sancte Spiritus, veni per Mariam.

Dar cum anume acţionează Spiritul? Într-un loc privilegiat – se numeş-
te „carismă” – unde putem fi educaţi să învingem această ruptură, dacă 
acceptăm să urmăm şi să primim harul pe care Spiritul Sfânt i l-a dat lui 
don Giussani. De fapt, „dimensiunea comunitară reprezintă nu înlocuirea 
libertăţiii, [...] ci condiţia afirmării sale”.82 Cu această companie, generată 
permanent de puterea Spiritului, putem să ne riscăm în aventura vieţii, 
menţinându-ne la înălţimea staturii omului. Trebuie să cerem acest har, 
trebuie să mergem ca nişte săraci, să mâncăm acea pâine numită Euharis-
tie: nu suntem vizionari, ştim foarte bine că avem nevoie, asemenea cerşe-
torilor, să stăm la coadă şi, şchiopătând, să mergem să primim acea pâine 
fără de care nu ne descurcăm (e inutil, prefăcându-ne, să ne-amăgim c-ar 
putea fi altfel). Tot aşa trebuie să mergem să cerşim şi să primim harul 
iertării, în sacramentul pocăinţei, pentru a o lua de la capăt ori de câte ori 
cădem.

Adevărata problemă este care companie e capabilă să ne însoţească în 
toate situaţiile? Din acest punct de vedere – nu mă mai pot abţine [să n-o 
spun] – e impresionant felul cum reciteşte don Giussani mitul lui Ulise: 
„Să ne imaginăm acest om cu toţi marinarii lui, pe nava sa, care cutreiera 
din Itaca în Libia, din Libia în Sicilia, din Sicilia în Sardinia, din Sardinia 
în Baleare: toată «Marea Noastră» e stăpânită şi măsurată, totul e parcurs în 
lung şi lat de el. Omul e măsura tuturor lucrurilor. Dar ajuns la coloanele 
lui Hercule se află în faţa convingerii comune că toată înţelepciunea, vreau 
să spun toată măsurarea sigură a realului, nu mai e posibilă. Dincolo de 
coloanele lui Hercule nimic nu mai e sigur, e golul şi nebunia. Aşa că acela 
care merge dincolo de ele e un fantasmagoric, care nu va avea nicio certitu-
dine, dincolo de hotarele experimentabile înţelese în sens pozitivist e doar 
fantezia sau oricum imposibilitatea siguranţei. Dar el, Ulise, tocmai pentru 
această «statură» cu care a parcurs marea noastră, ajuns la coloanele lui Her-
cule, simţea nu numai că acela nu era sfârşitul, dar era ca şi cum adevărata 
sa natură s-ar fi eliberat în acel moment. Şi atunci îşi învinse înţelepciunea 
şi se duse. Nu a greşit pentru că a trecut dincolo: a merge dincolo era 
natura sa de om, hotărând aceasta s-a simţit într-adevăr om. Aceasta e 

81 1Cor 12,3.
82 L. Giussani, Sensul religios, op. cit., p. 200.
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lupta între uman, adică sensul religios, şi inuman, adică poziţia pozitivistă 
a întregii mentalităţi moderne. Ea pare că zice: «Copilul meu, singurul 
lucru sigur e acela pe care tu îl constaţi şi îl măsori ştiinţific, experimental; 
dincolo de el se află fantezia inutilă, nebunia, afirmaţia imaginară». Dar ce 
se află dincolo de această mare a noastră pe care o putem stăpâni, poseda şi 
măsura? Oceanul semnificaţiei. În această depăşire a coloanelor lui Hercule 
se află faptul de a te simţi om: când depăşim această limită extremă pusă 
de falsa înţelepciune, de acea siguranţă opresivă, şi ne adâncim în enigma 
semnificaţiei. Realitatea în impactul cu inima omului suscită dinamica pe 
care au suscitat-o coloanele lui Hercule în inima lui Ulise şi a tovarăşilor 
săi, pe feţele încordate de dorinţa de altceva. Pentru acele chipuri neli-
niştite şi acele inimi pline de nelinişte, coloanele lui Hercule nu erau un 
hotar, ci o invitaţie, un semn, ceva care chema dincolo de sine.”83 Şi cine 
anume se-ncumetă să treacă de coloanele lui Hercule, cine poate pătrunde 
cu adevărat în întuneric, cine ne poate însoţi în clipa când suntem în difi-
cultate? Doar cel care trăieşte viaţa la înălţimea acestei demnităţi umane: 
„Aceasta e statura omului în revelaţia iudeo-creştină. Viaţa, omul, e luptă, 
adică tensiune, raport – «în întuneric» – cu lumea de dincolo; o luptă fără 
să vezi faţa celuilalt”.84

Nu oricine este tovarăş de drum la acest nivel al dramei, deoarece „ra-
portul cu acel dincolo face posibilă aventura în ceea ce se află aici, altmin-
teri stăpâneşte plictiseala, izvor al prejudecăţii evazive sau iluzorii sau al 
disperării eliminatoare”.85

Aşadar – prieteni – întrebarea ce se pune este dacă dorim să fim „oa-
meni aranjaţi”, sau dacă dorim să luăm parte la această aventură: dacă ne 
construim propria noastră Mare Mediterană, sau dacă ne lăsăm provocaţi 
de coloanele lui Hercule. Doar dacă este vie această tensiune către lumea 
de dincolo, poate fi suportabilă lumea de aici. Alternativa nu este că tră-
iesc mai comod, ci mai plictisit, mai disperat, mai sufocat. Am putea fi cu 
adevărat prieteni doar dacă ne lăsăm provocaţi de coloanele lui Hercule, de 
acel Dincolo. Însă mulţi spun că e o nebunie să mergi dincolo ...

Noi putem să ne aventurăm dincolo de coloanele lui Hercule fără să 
fim nebuni, deoarece acel „Dincolo” ne-a devenit tovarăş, aşa cum măr-
turiseşte sfântul Pavel: „Nu că aş fi dobândit deja aceasta sau aş fi ajuns la 
desăvârşire, dar mă străduiesc s-o cuceresc, aşa cum am fost şi eu cucerit de 
Cristos Isus. Fraţilor, eu nu consider că l-aş fi cucerit, dar un singur lucru 

83 Ibid., pp. 204-205.
84 Ibid., p. 206.
85 Ibid., p. 204.
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fac: uit cele din urma mea şi mă avânt către cele dinainte. Alerg spre scop, 
spre răsplata chemării de sus a lui Dumnezeu, în Cristos Isus.”86 Dacă Fra-
ternitatea noastră n-ar fi una de oameni – oricât ar şchiopăta ei, pentru că 
nu e o problemă de coerenţă – cu privirile încordate de dorinţa unui Altul 
şi cu inimile înfierbântate de dorul de Cristos, atunci nu doar că am trăda 
carisma, dar cu timpul vom ajunge să nu ne mai intereseze deloc. Să cerem 
Sfintei Fecioare şi lui don Giussani să ne ajute să fim persoane la înălţimea 
staturii [noastre, n.tr.] de oameni.

86 Fil 3, 12-14.
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Duminică dimineaţa, 25 aprilie 
La intrare şi la ieşire:

Franz Schubert, piano trio nr. 2, op. 100, D 929
Eugène Istomin, pian; Isaac Stern, vioară; Leonard Rose, violoncel

„Spirto Gentil” nr. 14, Sony

Don Pino. „Fericiţi cei ce flămânzesc şi-nsetoşează.”

Angelus

Laude

■ întâlnirea de discuţii şi întrebări

Davide Prosperi. Am adunat întrebările, care au fost foarte multe, şi 
fac două observaţii cu privire la ele. Prima e o judecată pozitivă, pentru că 
începe să se vadă, se vede rodul muncii de anul acesta, ca o capacitate de 
punere în joc a experienţei personale cu propunerea făcută. A doua obser-
vaţie este că mare parte din întrebări se referă la lecţia a doua, şi asta pro-
babil nu pentru că din punct de vedere cronologic este mult mai apropiată 
de momentul Întâlnirii de discuţii şi întrebări, ci tocmai pentru că acolo 
se înţelege bine că originea dificultăţii de a înţelege dinamismul raţiunii 
este clarificată chiar din interiorul întregului parcurs al acestor zile: fiindcă 
libertatea nu poate fi înţeleasă dacă e eliminată de pe traiectoria raţiunii în 
raportul cu realitatea ca semn. Am încercat să strângem întrebările, oferind 
o perspectivă a multora dintre problemele ce merită aprofundate.

 Prima întrebare: Mie mi se pare că dacă cer harul, nu mă mişc; iar 
dacă lucrez eu, e ca şi cum m-aş putea descurca fără ajutorul harului. Cum 
se întrepătrund aceste două lucruri?

Julián Carrón. Acesta e un exemplu a ceea ce spuneam încă de vineri 
seara: ne e greu să înţelegem raportul care există între har şi libertate. Nu 
trebuie să ne speriem, pentru că e una din întrebările despre care s-a dis-
cutat cel mai mult de-a lungul timpului, iar faptul că şi nouă ne este greu 
s-o-nţelegem, nu e o surpriză... Dar trebuie s-o aprofundăm, pentru că 
dacă nu înţelegem legătura dintre cele două lucruri, e ca şi cum pentru a-l 
afirma pe unul dintre ele ar trebui să-l negăm pe celălalt. Aproape că s-ar 
putea rescrie toată istoria Occidentului ca o dialectică între aceşti doi poli.

50



Pe noi ce ne interesează? Să-nţelegem ceea ce am încercat să spunem în 
aceste zile, şi anume, că întâlnirea cu Cristos, adică harul, tocmai prin fap-
tul că are această capacitate de a scoate eul din amorţeală (cu toată raţiunea 
lui, cu toată capacitatea libertăţii sale, cu toată capacitatea lui afectivă), 
pune în mişcare munca. De aceea, dacă cineva se-apucă de lucru e deja un 
semn al harului, e primul semn că s-a petrecut un fapt în viaţa sa, fapt care 
a mişcat ceva în propria persoană. Nici vorbă de obstacol în calea harului! 
Harul e la-nceput, dar dovada, semnul cel mai puternic că harul are loc, că 
a avut loc, e tocmai faptul că mă apuc de lucru.

Fiecare dintre noi poate să-nţeleagă foarte bine acest lucru, pentru că 
dacă nu sunt în stare să-mi folosesc raţiunea într-un mod mai amplu, să-mi 
folosesc libertatea într-un mod mai potrivit, şi rămân neschimbat, ajung 
să-mi trăiesc viaţa ca toţi ceilalţi, în confuzia obişnuită. În schimb, dacă li-
bertatea are această capacitate de a folosi raţiunea într-un fel diferit, putem 
înfrunta circumstanţele, viaţa, cu o uşurare, o lumină, o noutate pe care 
altminteri nici nu ne-am fi închipuit-o. De aceea, primul semn al harului 
este acela că pune în mişcare libertatea, ne pune la muncă.

Prosperi. Această renaştere are loc toată viaţa sau se întâmplă într-un 
moment [anume]? Este o clipă sau un proces?

Carrón. Renaşterea – după cum ne-a explicat foarte bine ieri Eminenţa 
Sa, cardinalul Scola –are loc într-un moment, la Botez. Ne-a spus: „La 
Botez, fiecare om e conceput ca fiu în Fiul iar de aici îşi are originea pentru 
el, pentru botezat, o nouă concepere a sinelui. [De aceea], la Botez omul 
e conceput ca fiind creştin”. De atunci, din clipa aceea pot spune – cum 
a spus Papa, iar cardinalul Scola a reamintit-o – „Eu, dar nu mai acelaşi”. 
Aceasta e formula existenţei creştine întemeiate în Botez, şi de aceea spu-
nem că acesta imprimă „caracterul”: e ceva ce se întâmplă în Botez şi pe 
care nimic nu-l mai poate şterge. De ce nu-l mai poate şterge? Pentru că e 
un gest al lui Cristos, care mă ia cu totul şi-mi zice, împlinindu-l: „Eşti al 
Meu, Îmi aparţii, tu ai hotărât, când ai cerut Botezul, să renunţi la propria 
apartenenţă pentru a-Mi aparţine Mie. Eu sunt noua ta conştiinţă”, iar 
această legătură pe care Cristos o înfăptuieşte cu mine, în clipa respecti-
vă, este pentru totdeauna. Acesta e un aspect decisiv pentru certitudinea 
noastră, fiincă nu depinde de cât bun sau mai puţin bun sunt, nu depinde 
de mine, de capacitatea mea, ci de un gest în întregime al lui Cristos. De 
aceea, chiar şi dacă uit de mine, sau plec, sau greşesc faţă de toţi – ca şi 
atunci când, în timpul persecuţiilor, creştinii care se lepădau de Cristos nu 
trebuiau să se mai boteze încă o dată – nu sunt în măsură să rup legătura 
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pe care Cristos a stabilit-o cu mine, atât e de puternică. Orice părinte o 
poate înţelege: ce-ar putea să-i facă propriul copil pentru a reuşi să dezlege 
această legătură? Nimic. Nu e greu de-nţeles, iar dacă aceasta o putem face 
noi, care suntem nişte sărmani, să ne închipuim ce poate face Cristos!

Aşadar, asta se-ntâmplă o dată pentru totdeauna în Botez. Şi – continua 
cardinalul – dacă am primit Botezul, ca mare parte dintre noi, pe când 
eram copii, el înfloreşte într-o nouă concepţie de viaţă atunci când are 
loc întâlnirea personală cu Cristos în Biserică. Pentru ca acest har ce l-am 
primit la Botez, să înflorească şi să cuprindă toată viaţa, toate detaliile exis-
tenţei noastre, e nevoie de un drum. Don Giussani a folosit o formulă care 
m-a impresionat întotdeauna: „Întâlnirea lui Cristos cu viaţa noastră, da-
torită căreia El a început să devină un eveniment real pentru noi, impactul 
lui Cristos cu viaţa noastră, moment de la care El a început să se mişte spre 
noi şi a stabilit ca un vir pugnator [bărbat luptător, n.tr.], o luptă pentru 
„invazia” în existenţa noastră, se numeşte Botez”.87 Din acest motiv, ceea ce 
se petrece în clipa respectivă are ca perspectivă întreaga viaţă.

Remarcaţi ce distanţă, ca şi conştiinţă: nu e vorba că n-ar fi adevărat 
că – prin harul, prin legătura aceasta pe care Cristos o stabileşte cu mine 
– sunt al lui Cristos, dar ce distanţă abisală este până la a trăi cu această 
conştiinţă! E de-ajuns ca cineva să se gândească bine care a fost ultima oară 
când, fiind cu adevărat conştient de acest fapt, s-a lăsat pătruns de emoţie 
până în măduva oaselor, dându-şi seama ce soi de distragere pune stăpânire 
pe noi. Şi câtă muncă rămâne încă de făcut pentru ca acest [eveniment al 
Botezului, n.tr.], care e adevărat, să fie dobândit de noi ca şi conştientizare, 
să devină o judecată care să tragă după sine toată persoana mea, toată con-
ştiinţa mea, toată sensibilitatea mea, toată afecţiunea mea, totul.

De aceea – aşa cum am amintit – întâlnirea datorată harului carismei 
face convingător harul Botezului şi-l face să fie tot mai mult al nostru prin 
intermediul unei istorii personale: de-asta am fost puşi împreună; nu exis-
tă niciun alt scop pentru care suntem împreună, decât ca tot ceea ce s-a 
petrecut la Botez să devină al meu, al tău, al nostru. De aceea îi aparţinem 
Bisericii şi de aceea Spiritul Sfânt continuă să dea naştere carismelor, adică 
modalităţilor operative ce fac ca harul lui Cristos să devină şi mai convin-
gător, astfel încât noutatea pe care harul acela a introdus-o în viaţa noastră 
să ne poată pătrunde tot mai mult. 

Prosperi. Cu cât ţin mai mult la lucruri, la realitate, la semne, cu atât 
mai mult mă regăsesc într-o poziţie defensivă, de teamă să nu le pierd. 

87 L. Giussani – S. Alberto – J. Prades, Generare tracce nella storia del mondo, op. cit., p. 64.
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Cum s-ar putea, însă, ca acest ataşament puternic faţă de lucruri să devină 
un punct de deschidere?

Carrón. Deoarece cu cât ţii mai mult la ceva, cu atât mai tare-ţi doreşti 
să nu-l pierzi. Punctul de plecare este că ai ceva, de o valoare care-ţi este 
atât de dragă încât îţi doreşti să nu-l pierzi; punctul de plecare este că ai 
ceva frumos la care ţii. Primul pas e pozitiv: ai ceva. Teama se instaurează 
întotdeauna după aceea: îţi doreşti să nu pierzi ceva, dacă-l ai. Aşadar nu 
poţi găsi o soluţie potrivită fără să nu mergi până la capătul exigenţei de a 
nu-l pierde. Şi te apuci să cauţi: cum aş putea să nu-l pierd? Ce înseamnă: 
cine ţi-l poate păstra pentru totdeauna?

Astfel cineva se află în faţa unei exigenţe căreia – fiecare dintre noi ştie 
prea bine asta – nu-i poate răspunde de unul singur. Şi se-nţelege ceea ce zi-
ceam ieri: că fără perspectiva unui „Dincolo”, „a unui ultim răspuns care stă 
dincolo de modalităţile existenţiale experimentabile”88 (în situaţia respectivă, 
dreptatea; în cea de acum, iubirea), ar fi imposibil de menţinut această exi-
genţă. Pentru că dacă nu vreau să renunţ în privinţa totalităţii exigenţei, nu 
mă pot opri, trebuie să merg mereu mai departe. În schimb, dacă ne oprim, 
rămânem cu frica noastră şi nu ajungem la punctul în care în acel „dincolo” 
găsim răspunsul care elimină pentru totdeauna teama. „Dacă ar fi eliminată 
ipoteza lui «dincolo de», acele exigenţe ar fi artificial sufocate.”89

Aici se vede fără milă cât de mult ne lipseşte ideea de Mister, şi se înţe-
lege de ce Cristos a venit pentru a ne educa la sensul religios, pentru a ne 
face să înţelegem care este natura acestei exigenţei ale noastre, fiindcă altfel 
n-am înţelege niciodată rezonabilitatea [actului n.tr.] de a crede în Isus 
Cristos. Dacă aş putea răspunde de unul singur la aceste exigenţe infinite, 
de ce-ar mai trebui să-mi complic viaţa cu credinţa, de ce-ar mai trebui să 
ader la ceva? Eu experimentez că acestei exigenţe de a iubi ceea ce iubesc (şi 
ceea ce preţuiesc să rămână pentru totdeauna) nu-i pot da un răspuns de 
unul singur. În acest caz, fie zic, în mod iraţional, că nu există un răspuns, 
sufocând exigenţa şi rămânând în sentimentul meu de frică; fie nu reduc 
această exigenţă, îi las toată amploarea infinită pe care-o are, toată nevoia 
sa de un „dincolo”.

Şi astfel cineva îl sărbătoreşte pe Cristos pentru că există, pentru că 
există Cel care-mi păstrează acel ceva la care ţin cu adevărat. Nu pentru 
că sunt capabil de aşa ceva eu personal, ci pentru că există Cristos; Cristos 
există, deci pot să mă eliberez de această teamă.

88 L. Giussani, Sensul religios, op. cit., p. 178.
89 Ibid.
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Dragilor, semnul că Isus Cristos începe să fie real pentru noi este că în-
cepem să ne învingem această teamă. Fiindcă problema e că dacă nu avem 
un răspuns pentru acel ceva la care ţinem, nu avem răspunsul pentru noi: 
Cristos e egal cu „nimic” şi nu există răspuns pentru viaţă. E valabil atât 
pentru noi, cât şi pentru lucrurile la care ţinem. Numai dacă avem sinceri-
tatea de a merge până la capăt cu această exigenţă, putem înţelege ce mare 
har este că l-am găsit pe Cel care ia toată exigenţa noastră de dreptate, de 
frumuseţe, de iubire şi o împlineşte fără a o sufoca.

Prosperi. Ai spus că totul depinde de capacitatea noastră de a fi des-
chişi în faţa realului, dar cum se poate susţine această poziţie în faţa unei 
circumstanţe întru totul negative, precum violenţa asupra copiilor, sau, un 
exemplu şi mai banal, spălatul vaselor?

Carrón. Tocmai aste e munca pe care trebuie s-o facem, dragii mei: să 
nu blocăm întrebarea în faţa niciunui lucru, nici în faţa oribilei violenţe 
asupra copiilor. Dacă opresc dinamica exigenţei, trebuie ca mai apoi să fac 
totul într-o manieră moralistă, adică trebuie să spăl vasele fiindcă trebuie 
să le spăl, fără niciun rost, fără nicio legătură cu propria mea umanitate, şi 
asta e valabil cu orice altceva. Astfel, nu vom putea înţelege niciodată cu 
adevărat ce înseamnă Cristos. De aceea vă recomand să citiţi în fiecare zi şi 
să învăţaţi pe de rost micul paragraf de la începutul cărţii La originea pre-
tenţiei creştine: „Nu ar fi posibil să ne dăm seama în întregime ce înseamnă 
Isus Cristos, dacă mai înainte nu ne-am da bine seama de natura acelui 
dramatism care îl face om pe om. Cristos, într-adevăr, se arată ca răspuns la 
ceea ce sunt «eu» şi doar o conştientizare atentă, dar şi tandră şi pasionată, 
a mea însumi, mă poate deschide şi predispune la a recunoaşte, a admira, 
a mulţumi, a-L trăi pe Cristos. Fără această conştientizare chiar şi numele 
lui Isus Cristos devine un simplu nume.”90

De aceea, întrebarea se leagă de această sinceritate, de această deschide-
re a noastră în faţa realului, aşa cum ne vine el în întâmpinare, frumos sau 
urât; fiindcă problema nu e ca el să fie frumos sau urât, ci ca eu să găsesc 
un răspuns potrivit la întrebare! Iar în faţa lucrurilor cu adevărat negative 
–violenţa asupra copiilor este un exemplu evident – înţelegem ce poate să 
răspundă. Din această întrebare s-a născut articolul din La Repubblica: cine 
răspunde la această exigenţă? Pentru că dacă nu există nicio posibilitate de 
răspuns, nu mai există dreptate! La fel, să speli vasele sau să ţii la cineva nu 
are niciun sens! Toate sunt exigenţe ce se nasc din măruntaiele vieţii; cu 

90 L. Giussani, La originea pretenţiei creştine, op. cit., p. 9.
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toţii le avem, chiar şi după întâlnirea creştină; mai mult chiar, cresc, după 
aceasta! Nu suntem condamnaţi să-ntoarcem capul în altă parte când ne 
aflăm în faţa acestor întrebări. Noi suntem singurii în stare să le privim în 
faţă, şi aceasta ca urmare a întâlnirii cu Cristos, fiindcă altminteri – aseme-
nea tuturor – ar trebui să fugim, pentru că nu facem faţă tuturor exigenţe-
lor, nu rezistăm în faţa răului, a dezastrelor sau a acelor lucruri cărora nu le 
vedem vreun rost. De aceea, semnul cel mai evident că facem un drum este 
că suntem în stare să stăm în faţa a tot – a tot! – fără să cenzurăm nimic – 
înţelegeţi? –, nimic. 

 
Prosperi. Ce înseamnă că libertate se pune în joc nu doar în răspunsul 

dat provocării realului, ci şi în descoperirea destinului?

Carrón. De multe ori considerăm că libertatea se pune în joc după: mai 
întâi raţiunea descoperă realitatea şi apoi libertatea decide dacă s-o trăiască 
sau nu. Dar aceasta înseamnă să nu ne dăm seama de toţi factorii necesari 
cunoaşterii. Totalitatea o putem recunoaşte din felul în care stăm în faţa re-
alului, mai mult sau mai puţin deschişi. Don Giussani ne-a învăţat mereu 
asta, ar trebui să ţinem minte aceste trei premise din Sensul religios pentru 
a putea înţelege aceste lucruri: pentru a înţelege realitatea e nevoie de reali-
tate (prima premisă), e nevoie de raţiune, care devine conştientă de întreg 
realul potrivit tuturor factorilor (a doua premisă), şi e nevoie de moralitate 
în cunoaşterea ce are ca protagonistă libertatea (premisa a treia).91 Acest as-
pect e decisiv, pentru că de multe ori avem convingerea că descriem realul, 
în timp ce tot ceea ce descriem e deja o reducţie a realului (fiindcă am ho-
tărât încă din start că anumite lucruri care nu intră în măsura noastră n-au 
cum să existe). Don Giussani ne-a pomenit mereu de exemplul lui Pasteur 
şi descoperirea de către acesta a microorganismelor. „Pasteur a trebuit să 
repete mereu experienţele lui, pentru că nimeni nu părea capabil de a le 
recunoaşte valoarea. Ultimii care au recunoscut validitatea ştiinţifică a ex-
perimentelor lui Pasteur au fost profesorii de la Sorbona care făceau parte 
din Academia de Ştiinţe din Paris. Pentru aceşti profesori a admite ceea ce 
susţinea Pasteur însemna ca a doua zi să se urce la catedră şi să recunoască 
faptul că trebuie să se schimbe multe. Erau la mijloc orgoliu, faimă, bani. 
Problema rolului microbilor, care este o problemă obiectivă, ştiinţifică, era 
pentru ei o problemă vitală. Ce-ar fi trebuit să facă acei profesori pentru 
a fi în stare să perceapă valoarea acelor experienţe de necombătut chiar şi 
pentru profani? Ar fi avut nevoie de o lealitate, de o demnitate morală, o 

91 L. Giussani, Sensul religios, op. cit., pp. 3-44.
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pasiune pentru adevărul obiectiv, pe care nu şi le puteau inventa de la o zi 
la alta, dacă acestea nu au fost ţinta unei lungi educaţii morale.”92

În felul în care stăm în real se joacă deja libertatea. Uneori nu ne dăm 
seama cât e de patetică situaţia: cineva îţi descrie ceva şi nu-şi dă seama 
că-n modul cum vorbeşte despre real reduce acel ceva datorită unei preju-
decăţi, a unei preconcepţii, a unei măsuri care-l împiedică să vadă tot ceea 
ce e; iar apoi mai trebuie şi să te convingă, fiindcă realitatea există oricum, 
şi-l contrazice încontinuu! Într-un asemenea caz e inutil să continui discu-
ţia. De multe ori la fel se întâmplă şi între noi, mai ales în faţa faptelor ce 
se întâmplă, ca şi faptele care se întâmplau în faţa lui Isus iar fariseii nu-l 
recunoşteau. Erau chiar atât de proşti încât să nu le vadă? Problema nu era 
că nu le vedeau – faptele erau în faţa tuturor –, ci că ei nu erau disponi-
bili, ceea ce înseamnă că libertatea făcea parte din felul în care abordau ei 
descoperirea realului. Nici noi nu suntem proşti. Dacă procedăm aşa, este 
pentru că opunem rezistenţă la ceva ce există. În loc să spunem că lucrurile 
nu există, e mai cinstit să spunem că dorim să le opunem rezistenţă. Asta 
şi pentru că atunci când se întâmplă cu adevărat aşa ceva, este chiar pate-
tic: oare ceilalţi văd lucruri care nu există, sau tu, în privirea ta, suferi de 
o miopie care te-mpiedică să vezi? Această slăbiciune ne priveşte pe toţi, 
pentru că sunt anumite lucruri pe care ne e greu să le admitem. Din acest 
motiv se joacă aici toată dramaticitatea vieţii, în acest „dintâi crepuscul” al 
raportului nostru cu realul.

Prosperi. Tot referitor la libertate: foarte multe întrebări se referă la acel 
„punct de plecare ascuns”. Am ales-o pe aceasta care ni s-a părut deosebit 
de clară: Omul, în libertatea lui afirmă ceea ce a decis deja dintr-un punct 
de plecare ascuns. Cum e posibil să ieşim dintr-o stare de închidere? De 
exemplu, tânărul din istorisirea ta, după ce l-ai corctat, la două săptămâni 
era din nou în aceeaşi atitudine de închidere ca la început...

Carrón. Problema nu e că cineva are prejudecăţi, fiindcă e inevitabil 
să avem prejudecăţi. Dacă cineva nu e de piatră, de îndată ce vede pe alt-
cineva, vorbeşte cu respectiva persoană cinci minute, şi-şi face deja o idee 
[despre ea, n.tr.]: e simpatică, nu e simpatică, e obositoare, etc. Judecata are 
loc aproape concomitent. Dar nu asta-i ideea, fiindcă aşa ceva e inevitabil. 
Chestiunea e că persoana respectivă, inevitabil, de-a lungul timpului îmi 
dă nişte semne ulterioare, dar eu nu mă las smuls din prejudecata mea, 
nici măcar cu macaraua! Problema acelui elev al meu nu era că pornise cu 

92 L. Giussani, Sensul religios, op. cit., p. 49.
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o prejudecată, ci că nu era dispus să se schimbe. Şi – atenţie! – dacă n-ar 
exista posibilitatea schimbării, n-ar mai exista libertatea: întotdeauna exis-
tă posibilitatea de schimbare, întotdeauna există posibilitatea ca eu să cedez 
în faţa a ceea ce văd, întotdeauna există posibilitatea ca eu să recunosc ceea 
ce văd, pentru că altfel am fi închişi într-un mecanism din care n-am mai 
putea ieşi. Ar fi vorba despre negarea persoanei, ar însemna să reducem 
persoana din nou la nişte factori antecedenţi de tip biologic, psihologic sau 
sociologic. Nu! Persoana „este raport direct cu acel ceva din care ia naştere 
totul – cu destinul, cu misterul, cu Dumnezeu –”.93 Nici măcar păcatul 
originar nu anulează asta: poate fi oricât de fragilă, dar există, există acea 
posibilitate! De aceea mă pot educa în mod constant către această liber-
tate, către această atenţie şi către această acceptare. Mă pot educa. Dacă 
nu ne-am putea educa, ar însemna că e inutil să mai stăm aici, fiindcă 
fiecare dintre noi ar avea deja o anumită poziţie şi chiar n-ar mai fi posibil 
să se schimbe nimic. Însă există această posibilitate pentru fiecare dintre 
noi – oricare ar fi fost istoria de viaţă, trecutul, împrejurările, factorii care 
ne-au generat –, pentru că aceasta face parte din conceptul de persoană: şi 
anume, că eul este raport cu Misterul.

Prosperi. Ceea ce ai spus în a doua meditaţie m-a făcut să mă gândesc 
la copiii mei care nu doresc să împărtăşească experienţa mea (la fel s-ar 
putea spune şi despre soţ, soţie sau coleg... mă rog, despre cei la care ţii). Te 
întreb: până unde se-ntinde responsabilitatea mea faţă de ei şi ce înseamnă 
să le respect libertatea?

Carrón. Responsabilitatea mea faţă de ei este aceea de a-mi trăi eu 
viaţa cu toată intensitatea, adică să-i răspund lui Cristos care mă cheamă. 
V-am mai dat şi altă dată două exemple care mie mi-au lămurit o dată 
pentru totdeauna problema în cauză. Unul se referă la Sfânta Fecioară. În 
ce fel a contribuit Sfânta Fecioară la mine, la destinul meu, la binele meu? 
Spunând da. Spunând da vestirii ce-a venit de la Înger şi „introducându-l” 
pe Cristos în istorie a contribuit la binele meu. Mi-a lăsat intactă toată li-
bertatea de a lua propria decizie în faţa lui Cristos, dar ea cum a contribuit 
la viaţa mea? Trăindu-şi raportul cu Domnul. Iar celălalt exemplu evident 
este don Giussani, îl avem în faţa ochilor. Ce a făcut don Giussani pentru 
fiecare dintre noi? A răspuns harului care-i fusese dăruit, a răspuns încă din 
seminar acelei intuiţii a propriei umanităţi, acelei vibraţii evocate de cu-
vintele poetului Giacomo Leopardi, care putea să găsească răspunsul doar 

93 L. Giussani, L’avvenimento cristiano, BUR, Milano 2003, p. 9.
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în Cuvântul întrupat. Şi răspunzând acestui har ni l-a comunicat dând 
mărturie despre el: a colaborat la realizarea noastră ca oameni respectân-
du-ne libertatea. Nu în sensul că, pentru a ne respecta libertatea, n-a mai 
făcut nimic. Dimpotrivă, a făcut tot ceea ce a depins de el pentru a trăi, 
pentru a trăi în faţa noastră, dar, în acelaşi timp, fără să ne scutească de 
niciun milimetru de energie prin felul su de a sta în faţa noastră, repetând 
că, „timp de cincizeci de ani am privit oamenii şi i-am primit [...] mizând 
doar pe libertatea pură – pe pura libertate!”.94 

Este evident că, în cazul copiilor, asta are loc într-un parcurs, de-a 
lungul unui drum: nu-i acelaşi lucru la opt ani sau la şaisprezece. Dar 
responsabilitatea noastră este faţă de Cristos care ne cheamă, pentru că aşa 
putem să le mărturisim copiilor noştri un mod intens de a trăi realul care-i 
poate provoca atrăgându-le libertatea. Aşa cum vedeţi din experienţa cu 
copiii voştri, nu există o formulă (nici măcar atunci când aveţi impresia 
c-aţi reuşit s-o găsiţi). De ce? Pentru că la mijloc e demnitatea, măreţia 
persoanei copilului. Iar dacă Misterul s-a coborât astfel printre noi, cer-
şindu-ne libertatea, închipuiţi-vă cum am putea noi să facem altfel! Nu 
stau aici să dau detalii, dar după părerea mea adevărata problemă nu se 
referă la a organiza viaţa copiilor, cât mai degrabă la a trăi în faţa lor, jude-
când o ştire auzită la televizor, un eşec sau un succes la şcoală şi la serviciu, 
boala bunicului, şi aşa mai departe.

Prosperi. Şi acum două întrebări despre mutarea centrului afectiv în-
spre Tu.

Prima: Carrón spunea că „e nevoie să ne mutăm centrul afectiv de pe 
propriul Sine pe Tu. Dar când ne gândim noi aşa la Cristos? Când ne-am 
gândit aşa din octombrie până acum?”. Eu nici măcar nu-nţeleg ce vrea să 
spună Carrón. Mi se pare că mă gândesc des la Cristos, dar am impresia 
că aici se vorbeşte de un alt nivel, pe care aş vrea să-l înţeleg.

Legat de prima întrebare, a doua este: S-a spus că este necesar să mu-
tăm centrul nostru afectiv de la sine la un Tu care operează în real. Acest 
Tu şi compania coincid? Sau ce legătură are cu ea?

Carrón. Drama noastră, dragii mei, este ceea ce exprimă prima între-
bare: «Eu nici măcar nu-nţeleg ce vrea să spună Carrón». Putem fi aici, 
putem să facem parte din mişcare şi să nu ştim ce-nseamnă asta. Ei bine, 
înseamnă ceea ce spuneam înainte despre Botez: „Eu nu mai sunt eu, 

94 L. Giussani, Avvenimento di libertà, Marietti, Genova, 2002, p. 10.
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numele meu este numele lui Cristos care e îndurare”.95 Şi având în vedere 
că prin experienţa noastră nu ştim ce înseamnă lucrul ăsta, de multe ori îl 
reducem la companie. Şi în sensul ăsta înţeleg şi a doua întrebare: „Acest 
Tu, coincide cu compania?”

Aş vrea să vă propun un text al lui don Giussani care lămureşte în mod 
irevocabil aceste întrebări. Era într-o casă a Grupului Adult, iar aceştia 
îi dedicaseră un cântec, la care el le spune: „Într-adevăr e foarte frumos 
cântecul, atât ca muzică şi interpretare, cât şi ca sentiment omenesc de pri-
etenie, de fraternitate şi de companie într-o aventură [Giussani recunoaşte 
totul: frumuseţea muzicii, prietenia, compania într-o aventură a celor care 
stau împreună]. Dar dacă lucrurile s-ar putea enumera aşa cum le-am enu-
merat eu acum şi-atât, şi-ar fi considerat de la sine înţeles că există ceva 
altceva [adică Cristos] – acceptat şi recunoscut (să fim bine înţeleşi!), dar 
scontat – şi numele Lui n-ar fi rezultatul unei emfaze a dialogului, a dorin-
ţei de a se face auzit, de a-l auzi; dacă n-ar avea o personalitate autonomă la 
un moment dat, dacă n-ar avea un chip, în fond şi la urma urmei, aparte, 
cu trăsături inconfundabile chiar şi în comparaţie cu ale acelora pe care 
El însuşi i-a creat ca semn al lui...”.96 Nu reduce nimic, dar mai ales nu-L 
reduce pe El – o personalitate la un moment dat autonomă, un chip, în 
fond şi la urma urmei, aparte, cu trăsături inconfundabile – la ceea ce ar 
trebui să fie semn al Lui.

Dacă nu-nţelegem asta, iarăşi reducem importanţa semnului. Pen-
tru că don Giussani vorbeşte despre Cristos – întotdeauna! – ca despre 
o singularitate aparte inconfundabilă. „Dacă nu e obiect gândit (me-
morie), rostit (invocaţie), contemplat cu uimire şi dorinţă, într-atât 
încât se traduce în bucurie pentru o prezenţă – „Inima-mi este bu-
curoasă pentru că Tu eşti viu” –; dacă trec zile în şir fără ca cineva să 
spună „Tu”, decât repetând în grabă aceleaşi formule”97, atunci cineva 
poate trăi o prietenie nemaipomenită cu anumite persoane, poate avea 
un serviciu mulţumitor dar nu-i este de-ajuns. O repetă apoi: „Cu tot 
respectul, cu toată dăruirea, chiar cu toată emoţionabilitatea posibilă, 
cu acea tandreţe ce-o putem simţi uneori ... ceea ce predomină e ceva 
ce-ar trebui să fie o provizorie anticipare de tip analogic [acel fapt de a 
fi prieteni, acea companie]”.98

95 L. Giussani, Che cos’è l’uomo perché te ne curi? [Ce este omul că-ţi aminteşti de el?], San 
Paolo, Cinisello Balsamo (Mi) 2000, p. 183.
96 L. Giussani, L’attrattiva Gesù, BUR, Milano 1999, p. 148.
97 Id.
98 Ibid., p. 149.
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Iar apoi ne spune: „Să fim atenţi că Isus poate fi între noi originea 
unei lumi întregi plină de umanitate, plină de bucurie şi de prietenii, de 
motive ireproşabile din punct de vedere formal şi de ajutor formal, dar şi 
material, concret, pe care e gata să ni-l dea [...], dar Isus ar putea fi redus 
şi la «portretul unei femei frumoase, sculptat pe monumentul funerar al 
acesteia».”99 Pentru noi Isus poate fi asta, chiar şi dacă suntem împreună; şi 
atunci e clar că nu vom şti ce înseamnă că El are un chip propriu, cu nişte 
trăsături ce nu pot fi confundate. Nu e vorba că Îl neagăm, Doamne fereş-
te!; ci e vorba că ceea ce predomină este o aplatizare la nivelul semnului.

În schimb: „Nu pot să ţin la cineva fără ca această înştiinţare, memorie 
şi adoraţie şi ascultare şi ucenicie şi urmare şi privire dorincă de a învăţa şi 
voinţă de sacrificiu până la moarte, cu care mă gândesc la tine, te privesc, 
te urmez, fără ca acestea toate să nu devină ceva concret, atât de concret 
încât să fii tu, Doamne, cel pe care-L iubesc: Tu, Doamne, eşti cel pe ca-
re-L iubesc. «Ce-şi doreşte omul cel mai mult decât adevărul?» Ce este 
adevărul? Un om prezent, un om prezent: nu poate fi risipit sau şters din 
întruchiparea frumoasă şi bucuroasă a companiei de oameni care ar trebui 
să fie semnul Său manifest! Asta se-ntâmplă atunci când i se spune „Tu” cu 
adevărat, cu toată conştiinţa eului.”100 

În timpul unei discuţii cu nişte novici din cadrul Grupului Adult răs-
punde întrebării dacă există coincidenţă între Cristos şi compania cea mai 
apropiată – vorbeşte despre comunităţile noastre, despre Fraternitatea 
noastră! –: „Coincidenţă, nu! Raport de tip instrumental, da! Cristos, pen-
tru a vă educa se foloseşte în mod normal de casă [comunitatea, grupul 
de Fraternitate] [...]. Dar a-ţi pune bazele speranţei pe ceea ce e casa [pe 
comunitate, pe grupul de Fraternitate] înseamnă să te sprijini pe ceva ce 
s-ar putea frânge şi degrada de la o clipă la alta, dacă nu e susţinut Cristos. 
De aceea speranţa mea este în Cristos, nu în casă [în comunitate, în grupul 
de Fraternitate]”.101 La care ei îl mai pun o dată la încercare: dar oare fără 
companie nu ne întoarcem la abstract? Iar el începe să-şi piardă răbdarea 
– şi eu la fel –: „Comparaţia cea mai clară este cea a sacramentului Euha-
ristiei. Cristos nu se face mai prezent în nimic altceva la fel ca în pâinea 
consacrată: de fapt se identifică cu aceasta, (după consacrarea „sub specia 
pâinii şi a vinului este Isus Cristos în întregime viu”, precum se spune în 
Catechism). Dar nu ne punem speranţa în acea „specie a pâinii”, ci în Cel 
care chiar e prezent acolo „sub specia pâinii”, în Isus Cristos, Domnul nostru. 

99 Ibid., pp. 150-151.
100 Ibid., pp. 151-152.
101 L. Giussani, La drammaticità della compagnia, în «30 Giorni», nr. 6, 1994, p. 42.
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Speranţa noastră e în misterul lui Dumnezeu devenit om care se face pre-
zent sub specia pâinii consacrate”.102 În Biserică, Cristos nu foloseşte nimic 
ca instrument aşa cum foloseşte pâinea consacrată: cu ea se identifică. Dar 
speranţa mea nu se află în pâinea consacrată; El se face prezent printre noi 
în ostia consacrată, iar această ostie consacrată – aşa cum făceau primii 
creştini care-o păstrau în casă: gândiţi-vă, numai, ce putere de rechemare! 
– are o putere incredibilă de a aduce aminte. Dar speranţa mea nu e acolo, 
în ea: ci e în Cel care e acolo.

Prosperi. Cum se leagă aspectul metodei comunitare cu nevoia unei 
munci personale? Ai spus că fenomenul comunitar este metoda pentru 
a depăşi riscul. În experienţa mea, însă, pare a coincide cu o delegare [a 
responsabilităţii, n.tr.] în seama comunităţii. Care e diferenţa?

Carrón. Diferenţa este cea despre care ne vorbea ieri don Giussani, nu 
găsesc o explicaţie mai sintetică decât aceea, şi anume, dimensiunea co-
munitară reprezintă nu înlocuirea libertăţii – de aceea nu e în contradicţie 
cu munca, exact cum spuneam mai înainte despre raportul dintre har şi 
libertate –, ci este condiţia pentru ca aceasta să se afirme. Să reluăm exem-
plul care-l dă: „Dacă eu pun o sămânţă de fag pe masă nici după mii de ani 
(presupunând că totul rămâne aşa) nu se va dezvolta din ea nimic. Dacă 
o pun în pământ, va încolţi o plantă. Nu humusul e cel care înlocuieşte 
ireductibila energie, «personalitatea» incomunicabilă a seminţei: humusul 
e condiţia ca ea să încolţească. Comunitatea e dimensiunea şi condiţia 
pentru ca sămânţa umană să rodească”.103

Noi de aceea suntem împreună, tocmai ca să ne ajutăm la aşa ceva. Nu 
spunem că pentru a afirma persoana individuală nu trebuie să facem Exer-
ciţiile împreună... Nu, problema e că dacă delegăm propria viaţă în seama 
comunităţii sau grupului de Fraternitate, sucombăm, nu mai creştem, nu 
ne mai dezvoltăm. Să ne închipuim un copil ce merge la şcoală. Condiţia 
pentru a învăţa este să fie în clasă cu colegii şi cu învăţătorul, dar procesul 
învăţării nu este automat; dacă nu se pune pe treabă (pentru că nimeni nu 
se poate substitui libertăţii lui), nu va învăţa niciodată, adică nu va creşte. 
Aceste două lucruri sunt legate.

Problema e că adesea, aşa cum o demonstrează şi întrebarea aceasta dar 
şi altele de dinainte, noi punem lucrurile în opoziţie: harul şi libertatea, 
eul şi comunitatea, Cristos şi compania. Totul în opoziţie. Este adevărat că 

102 Id.
103 L. Giussani, Sensul religios, op. cit., pp. 200-201.

Duminică dimineaţa

61



nu-l pot desprinde pe Cristos de semn, dar nu-L pot reduce la semn, nu 
mă pot raporta la El dacă nu are un chip autonom, întru totul aparte, cu 
trăsături inconfundabile. Altminteri îl reducem pe Cristos la gestul nostru 
de a sta împreună, iar făcând aşa închipuiţi-vă ce-o să ne facem cu toţii 
atunci când viaţa ne pune în faţa răului sau în faţa morţii... Dacă Cristos 
nu e un chip întru totul aparte, cum putem răspunde tuturor exigenţelor 
noastre, ca de exemplu, ca lucrurile să dureze pentru totdeauna? Putem noi 
prin gestul nostru de a sta împreună să răspundem exigenţei de dreptate, 
de bine, de iubire? E posibil aşa ceva fără persoana lui Cristos înviat?

Prosperi. Ultima serie de întrebări este despre semnificaţia urmării.
Prima: Pentru a avea disponibilitatea de a fi regeneraţi nu e de ajuns 

susţinerea unei companii oarecare. În ce fel interoghează aceasta densitatea 
raporturilor noastre de Fraternitate? 

A doua: Poţi explica mai bine ce înseamnă să urmăm carisma? Pentru 
că e uşor să ne construim nişte imagini. Care este dovada că urmăm cu 
adevărat, nu doar că avem intenţia de a urma? 

Ultima: Când este liberă urmarea faţă de o autoritate?

Carrón. Care este scopul Fraternităţii?
1) Scopul Fraternităţii este mişcarea.
Spunea don Giussani la o întâlnire de discuţii şi întrebări a Exerciţiilor 

Fraternităţii: „Eu îmi închipui că cineva a întâlnit mişcarea Comunione e 
Liberazione şi că într-un fel percepe că [...] aceasta e modalitatea prin care 
Dumnezeu l-a chemat pe fiecare dintre noi să-şi trăiască credinţa. [...] În 
acest caz, Fraternitatea este chiar a unei persoane care a început să înţeleagă 
într-un mod matur [exact asta:] că sensul vieţii lui este de a trăi credinţa în 
Biserică şi în Cristos. [...] De aceea, se alătură altora care simt la fel de ma-
tur lucrul respectiv, pentru a se ajuta într-un mod preferenţial, excepţio-
nal, ca [...] semn eficace, productiv, pedagogic, ca să trăiască apoi întreaga 
viaţă a comunităţii. [...] Fraternitatea are acelaşi scop cu cel al mişcării, şi 
anume, maturizarea inimii noastre, maturizarea subiectivităţii noastre în 
credinţă, adică în uman, în umanitatea ei. [...] Fraternitatea este experienţa 
mişcării care devine un mediu de viaţă ce tinde să cuprindă întreaga viaţă. 
[...] Aşadar, prima consecinţă a Fraternităţii este ca fiecare dintre partici-
panţi să simtă şi mai mult responsabilitatea mişcării. [...] Nu înseamnă 
că toţi trebuie să facă parte din diaconia responsabililor sau să se dedice 
unuia sau altuia din mişcare. Spun că toţi trebuie să trăiască mai întâi de 
toate caracteristicile fundamentale ale mişcării [...] pornind de la orice: de 
la boala cuiva sau ştirea dintr-un ziar, de la necazul sau bucuria altcuiva 
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[...]. Practica vieţii Fraternităţii e un îndemn la misiune, la a vă comunica 
pentru a comunica la rândul vostru altora acest lucru de care nimeni nu 
pare a-şi da seama [...] aceasta e marea nedreptate a lumii: «A venit la ai 
săi, dar ai săi nu l-au primit. A bătut la casa lor, dar ei nu i-au deschis»”.104

2) Fraternitatea este una
“Fiecare grup în parte sub forma căruia se întâlneşte această vastă com-

panie […] este un grup în care trăieşte unica Fraternitatea. Fraternitatea 
e una [e una singură]; aşa este recunoscut în documentul oficial […] al 
Sfântului Scaun”.105 „Din acest motiv Sfântul Scaun a aprobat nu Fraterni-
tăţile în parte, [...] ci Fraternitate«a» Comunione e Liberazione, deoarece 
Fraternitate«a» Comunione e Liberazione este experienţa apartenenţei la 
Domnul [...] pe care vrem [...] s-o trăim până la capăt.”106

Aşadar, suntem împreună din liberă alegere, ca să trăim experienţa 
Comunione e Liberazione, fiindcă noi nu urmăm nişte oameni (pe X, Y, 
Z cutare şi cutare), ci o experienţă recunoscută de Biserică. „În esenţă, 
scopul unui grup de Fraternitate este acela de a ne reaminti că Isus Cris-
tos e totul [...], este recunoaştearea Celui care e printre noi, şi [de] a ne 
ajuta să trăim această conştiinţă [...] până când aceasta devine obişnuită. 
[...] Viaţa unui grup de Fraternitate e dată de rechemarea la aceasta şi de 
exemplul ce iese la iveală [...]. Experienţa Fraternităţii îşi are instrumen-
tele ei: cel mai important este învăţătura [...], centrală [a vieţii] a mişcă-
rii, deoarece aceasta e experienţa până la capătul căreia vrem să mergem; 
[...] sunt mai ales lucrurile ce ni le spunem [la Exerciţiile Spirituale din 
fiecare an şi în Zilele de Reculegere]: cu ele trebuie să ne confruntăm. 
Apoi e munca pe grupuri în parte. Dar asta vine ultima, deoarece grupul 
în parte nu e sursa criteriului: criteriul este dat de urmarea normelor 
şi a directivelor ce apar din viaţa mişcării în cadrul învăţăturilor sale 
centrale, a indicaţiilor ce vin de la Diaconia centrală (care este singu-
rul organism înzestrat cu autoritate [...] recunoscut de Statut [Statutul 
Fraternităţii]”)107 şi de la cine o conduce.

Să ne uităm împreună cum concepe don Giussani, cu geniala lui discre-
ţie, viaţa şi rolul grupurilor de Fraternitate: „O Fraternitate îşi dă ca regulă 

104 L. Giussani, L’opera del movimento. La Fraternità di Comunione e Liberazione, San Paolo, 
Cinisello Balsamo (Mi) 2002, pp. 215, 138, 167, 144, 216.
105 L. Giussani, «Il miracolo della Compagnia», în CL-Litterae Communionis, nr. 10, 
octombrie 1992, p. 3.
106 L. Giussani, L’opera del movimento. La Fraternità di Comunione e Liberazione, op. cit., pp. 
169-170.
107 Ibid., pp. 216, 170.
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[...], în primul rând, o rugăciune comună; în al doilea rând, o ascultare faţă 
de Centrul Fraternităţii, o urmare; în al treilea rând, fondul comun; în al 
patrulea rând, colaborarea la o operă, adică, la mişcare, o slujire în folosul 
mişcării, indiferent de care.”108

3) Fondul comun este unul.
Referitor la fondul comun vreau să aprofundez chestiunea: din tot ce 

s-a spus până acum se poate înţelege că şi fondul comun este unul iar Frater-
nitatea l-a gândit întotdeauna aşa şi l-a propus în acest fel (detaliez ches-
tiunea nu doar pentru cei nou veniţi, ci pentru toţi). Este vorba despre:

- un angajament personal;
- cu o periodicitate lunară (născută din ideea că fondul comun poată 

fi o parte din salariu, având astfel o directă infleunţă asupra felului în care 
folosim bunurile; sărăcia);

- cu o cotă de participare liberă. Spunea don Giussani: „Participarea la 
fondul comun este obligatorie şi liberă: obligatorie pentru că fiecare tre-
buie să contribuie; liberă, absolut liberă în ceea ce priveşte cantitatea.”109

De aceea, stabiliţi-vă contribuţia cu cea mai mare libertate: nu contea-
ză dacă cineva dă un euro fiindcă nu poate da mai mult, o spun mai ales 
pentru cei care ne-au comunicat că trec prin momente grele cu serviciul, 
şi pentru acei pensionari care ne-au scris sau ne-au telefonat; vă citesc o 
scrisoare, ca exemplu: „Cu mare neplăcere trebuie să vă comunic că sunt 
nevoită să reduc cota lunară la Fondul Comun pe 2010. În ultimii 13 ani, 
de când mi-a murit soţul, am încercat mereu să fac faţă angajamentului 
asumat fără a reduce valoarea contribuţiei, în ciuda celor trei copii de cres-
cut şi de trimis la studii. Din păcate, însă, o boală destul de gravă nu-mi 
mai permite să lucrez în plus şi trăiesc din pensia de moştenitor, după soţul 
meu. Vă asigur însă, că dacă această cotă se reduce, se dublează în schimb 
afecţiunea şi conştientizarea Fraternităţii şi a faptului că Fraternitatea este 
mijlocul pe care Domnul mi l-a dat pentru a experimenta că realitatea este 
mijloc şi semn al Lui”.

Acest angajament vine înaintea oricărui alt tip de iniţiativă personală: 
pentru propria comunitate, de tip caritativ, misionar sau altul. Fondul co-
mun al Fraternităţii este pentru construirea operei comune care e mişcarea, 
iar aceasta – aşa am fost învăţaţi – e mai mult pentru gloria lui Dumnezeu 
decât pentru orice altă activitate, oricât de îndreptăţită ar fi ea, faţă de alte 
persoane sau alte opere. Este vorba despre a ne educa şi a ne deschide înde-
osebi către judecarea criteriului cu care facem toate lucrurile.

108 Ibid., p. 205.
109 Ibid., p. 115.
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Dovada că angajamentul pe care ni-l putem asuma mai apoi în mod 
liber, pentru a susţine şi alte iniţiative, e adevărat, este dacă ne face sau 
nu să iubim şi să fim mai serioşi cu fondul comun al Fraternităţii (printre 
altele, acest aspect vorbeşte şi despre bunătatea iniţiativei sau a operei care, 
la rândul ei, trebuie să ne deschidă tot mai mult către unica operă); dacă se 
face altfel, judecata emisă e în funcţie de simpatie sau instinct.

De aceea, vă cer să verificaţi dacă, la fel ca până astăzi, angajamentul 
pe care vi l-aţi asumat cu privire la fondul comun este în funcţie de aceste 
criterii.

Închei citind telegrama pe care am trimis-o Papei: „Sanctitate, «Poate 
un om să se nască din nou dacă e bătrân?», această întrebare a lui Nicodim 
a dat titlul Exerciţiilor spirituale de anul acesta, ale Fraternităţii Comuni-
one e Liberazione, la care au luat parte 26.000 de persoane şi alte câteva 
mii în legătură directă, din rândul a 74 de naţiuni. Cristos înviat e singu-
rul care face posibilă renaşterea eului ca modalitate nouă de a privi, de a 
judeca şi de a trata realitatea. El ni se dăruie şi acum în Biserică pentru a 
mântui fiecare persoană, aici şi acum, şi pentru a împlini exigenţa infinită 
de dreptate care se află în fiecare inimă. Răsunetul acesta l-am simţit în 
scrisoarea Dumneavoastră adresată catolicilor din Irlanda. În amintirea lui 
don Giussani, care ne-a făcut familiară figura lui Isus, reînnoim angaja-
mentul nostru de a urma carisma lui, care la cinci ani de la moartea lui 
continuă să ne genereze în experienţa continuă a faptului că Isus Cristos 
n-a venit în lume pentru a înlocui munca omului, ci pentru a rechema pe 
fiecare dintre noi la religiozitatea cea adevărată. Aşteptând momentul în 
care ne vom aduna cu toţii în jurul Dumneavoastră pe data de 16 mai, ase-
menea copiilor în faţa unui tată preaomenos, ce plânge pentru rănile aduse 
trupului lui Cristos, după cum am văzut în Malta, de aici de la Rimini ne 
rugăm pentru persoana Dumneavoastră, martor fascinant al omului nou 
ce se naşte din Spirit, care prin cuvânt şi gesturi ne arătaţi legătura credin-
ţei cu exigenţele vieţii, adică avantajul uman al evenimentului creştin, care 
depăşeşete ruptura dintre cunoaştere şi credinţă. Cerând Sfintei Fecioare să 
fim totdeauna „alipiţi” de Cristos aşa cum au fost Ioan şi Andrei, împreună 
cu toate comunităţile noastre răspândite în lumea întreagă, vă spunem: 
mulţumim, Sanctitate!”
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sfânta liturghie

predica lui don stefano alberto

„Eu le dau viaţa veşnică” (In 10,28). În aceste zile sunt sigur că pentru 
fiecare dintre noi acest cuvânt – viaţa veşnică –, cuvânt care în mod normal 
trăieşte într-o generalitate, într-o nebuloasă, într-o generalitate de speran-
ţă, ca ceva de dincolo, din afara vieţii, a luat formă şi consistenţă; pentru 
că dacă este adevărat că prin acest cuvânt Cristos indică destinul omului, 
de care nimeni nu se poate rupe decât printr-o răzvrătire încăpăţânată, la 
fel de adevărat este – aşa cum ne-a reamintit mereu don Giussani şi cum în 
aceste zile s-a arătat înaintea ochilor noştri – că viaţa veşnică nu începe în 
acel Dincolo, ci aici şi acum, în experienţa contemporaneităţii lui Cristos 
care pune în mişcare cunoaşterea şi libertatea noastră zi de zi, clipă de clipă.

Ultimul cuvânt cu care se încheie aceste Exerciţii este cuvântul „Tată”: 
„Tatăl meu este mai mare decât toţi”. Nimeni nu ne poate smulge din mâi-
nile Tatălui. Iar faptul că această forţă, această radicalitate a apartenenţei 
fiecăruia dintre noi – fragilă şi supusă păcatului – este concretă, o deducem 
din ultima frază a lui Cristos: „Eu şi Tatăl suntem una”. Această unitate 
între Tatăl şi Cristos este o realitate personală: Spiritul, Spiritul Botezului 
nostru – a amintit-o Julián – motiv pentru care „eu nu mai sunt eu, ci Tu – 
sau Cristos – care trăieşti în mine”. Este Spiritul care în carismă ia o formă 
istorică, persuasivă, emoţionantă, impresionantă, răscolind viaţa.

Să ne întoarcem la casele noastre, să ne reluăm viaţa de zi cu zi în 
aventura Bisericii, în viaţa acestei Ţări, atât de frumoase şi atât de uzată 
de forţe ce nu doresc pacea şi binele comun; s-o luăm de la capăt conşti-
enţi de marea noastră libertate, în bucurie, siguri de această paternitate, 
de această îmbrăţişare din care nimeni nu va putea fi smuls, şi pregătiţi să 
dăm socoteală tuturor, în oferirea vieţii noastre, de speranţa, de bucuria, 
de certitudinea care, în carismă, Cristos ne-o dă şi o reînnoieşte continuu.
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MesaJe PriMite

Dragă don Julián,
doresc ca şi anul acesta să ajungă la toţi prietenii din Fraternitatea Comunione 

e Liberazione reuniţi la Rimini pentru Exerciţiile spirituale, salutul meu şi apropi-
erea mea în rugăciune în acest moment important din istoria noastră.

Vă doresc ca frumuseţea şi noutatea pe care le văd aici la noi, în Brazilia, să se 
poată asupra mişcării întregi ca un har ce înfloreşte dintr-odată, ca un dar.

Încă de pe vremea GS, don Giussani privise Brazilia cu atenţie, ca punctul în 
care se puteau concretiza în afara Italiei dimensiunile universale ale experienţei 
noastre. Iar promisiunea Domnului se împlineşte într-un mod imprevizibil care 
ne uimeşte şi ne surprinde. Mă impresionează când o aud pe Cleuza Zerbini care-mi 
mulţumeşte pentru da-ul pe care împreună cu atâţia alţi prieteni l-am spus în toţi 
aceşti ani. La o ultimă întâlnire a preoţilor, în ianuarie, a repetat cu o recunoştinţă 
emoţionantă: „Fără voi, noi n-am fi”. Este logica continuităţii unei vieţi, unită cu 
uimitoarea logică a Domnului care e „noul început”.

Mişscat de ceea ce Domnul săvârşeşte astăzi în rândul nostru, vă trimit salutul 
meu împreună cu rugăciunea mea.

S.E.R. monsenior Filippo Santoro
Episcop de Petrópolis 

Dragii mei prieteni,
noi toţi suntem unii altora o mărturie vie că renaşterea e cu putinţă, că pu-

tem asista cuprinşi de uimire la modul în care se reînnoieşte inteligenţa şi inima, 
astfel încât viaţa de toate zilele, în varietatea circumstanţelor şi a situaţiilor, 
devine ocazie pentru a trăi această schimbare şi pentru a o mărturisi cu bucurie 
oamenilor.

Voi toţi care sunteţi la Rimini – din păcate anul acesta nu pot fi cu voi acolo 
– ştiţi că acest fapt a fost posibil datorită întâlnirii cu don Giussani şi carisma lui, 
căreia suntem chemaţi să-i rămânem fideli, în ciuda limitelor şi a contradicţiilor 
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existenţei noastre. În schimbarea vieţii noastre se dovedeşte, în mod concret, pu-
terea Domnului înviat.

Cu binecuvântarea mea,

S.E.R. monsenior Luigi Negri
Episcop de San Marino – Montefeltro
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telegraMe triMise

Sanctităţii Sale
Benedict al XVI-lea

„Sanctitate, «Poate un om să se nască din nou dacă e bătrân?», această întrebare 
a lui Nicodim a dat titlul Exerciţiilor spirituale de anul acesta, ale Fraternităţii 
Comunione e Liberazione, la care au luat parte 26.000 de persoane şi alte câteva 
mii în legătură directă, din rândul a 74 de naţiuni. Cristos înviat e singurul care 
face posibilă renaşterea eului ca modalitate nouă de a privi, de a judeca şi de a trata 
realitatea. El ni se dăruie şi acum în Biserică pentru a mântui fiecare persoană, 
aici şi acum, iar pentru a împlini exigenţa infinită de dreptate care stă în fiecare 
inimă. Răsunetul acesta l-am simţit în scrisoarea Voastră adresată catolicilor din 
Irlanda. În amintirea lui don Giussani, care ne-a făcut familiară figura lui Isus, re-
înnoim angajamentul nostru de a urma carisma lui care la cinci ani de la moartea 
lui continuă să ne genereze în experienţa continuă a faptului că Isus Cristos n-a 
venit în lume pentru a se substitui lucrului ce-l are de făcut omul, ci pentru a-l 
rechema pe fiecare dintre noi la religiozitatea cea adevărată. Aşteptând momentul 
strângerii în jurul Dumneavoastră pe data de 16 mai, asemenea copiilor în faţa 
unui tată preaomenos, ce plânge pentru rănile aduse trupului lui Cristos, după 
cum am văzut în Malta, de aici de la Rimini ne rugăm pentru persoana Voastră, 
martor fascinant al omului nou ce se naşte din Duh, care prin cuvânt şi gesturi ne 
arătaţi pertinenţa credinţei la exigenţele vieţii, adică utilitatea umană a evenimen-
tului creştin, care trece peste ruptura dintre cunoaştere şi credinţă. Cerând Sfintei 
Fecioare să fim totdeauna „cuprinşi” în Cristos aşa cum au fost Ioan şi Andrei, 
laolaltă cu toate comunităţile noastre răspândite în lumea întreagă, vă spunem: 
mulţumim, Sanctitate!”

Preot Julián Carrón

S.E.R. cardinal Tarcisio Bertone
Secretar de Stat al Sanctităţii Sale

Eminenţă mult stimată, mesajul trimis în numele Sfântului Părinte celor 
26.000 de membrii ai Fraternităţii Comunione e Liberazione prezenţi la Rimini, 
precum şi celorlalţi aflaţi în legătură directă, din rândul a 74 de naţiuni, cu ocazia 
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Exerciţiilor spirituale, a făcut prezentă maternitatea Bisericii, în care întâlnim 
persoana lui Isus. Şi ne-a făcut mai siguri de faptul că a urma harisma lui don 
Giussani reprezintă pentru noi calea unei contopiri cu Misterul lui Cristos înviat, 
început al unei noi creaturi. Fie ca Sfânta Fecioară să vegheze asupra grelei voastre 
responsabilităţi, aceea de a vă dedica total lui Benedict al XVI-lea, în acest mo-
ment al istoriei.

Preot Julián Carrón

S.E.R. cardinal Angelo Bagnasco
Preşedinte Conferinţei Episcopale Italiene

Eminenţă, Exerciţiile spirituale ale Fraternităţii Comunione e Liberazione, la 
care au luat parte 26.000 de persoane, alături de alte câteva mii aflate în legătură 
directă, din rândul a 74 de naţiuni, ne-au făcut să medităm în jurul întrebării 
din Evanghelie: «Poate un om să se nască din nou dacă e bătrân?» Certitudinea 
care „stă în comuniunea Bisericii pe care o întâlnim în persoana lui Isus Cristos” 
(Benedict al XVI-lea), al cărui Spirit face din noi o creatură nouă, ne determină 
să reluăm drumul în realitatea de zi cu zi, urmând învăţăturile harismei lui don 
Giussani, dornici de a mărturisi că Isus Cristos este singurul ce răspunde exigen-
ţelor inimii şi pune în mişcare viaţa.

Fie ca Fecioara Maria să nu vă lipsească de siguranţa protecţiei Ei.
Preot Julián Carrón

S.E.R. cardinal Stanisław Ryłko
Preşedintele Consiliului Pontifical pentru Laici

Eminenţă, în timpul Exerciţiilor spirituale ale Fraternităţii Comunione e Libe-
razione, la care au luat parte 26.000 de persoane, alături de alte câteva mii aflate în 
legătură directă, din rândul a 74 de naţiuni, am experimentat faptul că Isus Cristos 
este unicul care răspunde în mod adecvat la întrebarea lui Nicodim: «Poate un om 
să se nască din nou dacă e bătrân?» În ascultare faţă de Sfântul Părinte şi urmând 
învăţătura lui don Giussani, care la cea de-a cincea comemorare a morţii lui con-
tinuă să ne genereze în credinţă, trăim în continuare ca laici credincioşi pentru a 
da mărturie că noua creatură ce se naşte din Botez trăieşte în Biserică experienţa 
contemporaneităţii lui Cristos ce mântuie orice om.

Preot Julián Carrón
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arta În COMPania nOastrĂ

sub îngrijirea lui Sandro Chierici

(Ghid de lectură a imaginilor luate din Istoria artei, ce însoţeau audiţia fragmentelor de muzică clasică la 
intrarea şi la ieşirea din sală)

Imaginile sunt luate din ciclul de fresce ale lui Michelangelo Buonarroti, 
din Capela Sixtină, la Vatican. Ciclul se dezvoltă pe partea centrală a boltei 
(Scena Creării omului şi Istoria primilor părinţi), în paneluri şi pânze la 
baza boltei (Profeţii şi Sibylla), în arcadele de la capătul pereţilor laterali 
(Strămoşii lui Cristos), şi pe peretele dinspre apus (Judecata Universală).

Imaginile au fost proiectate conform secvenţei următoare:
Crearea lui Adam; Crearea Evei; Păcatul originar; Izgonirea primilor 

părinţi; Beţia lui Noe; Potopul universal; Profetul Zaharia; Sibylla din 
Delfi; Profetul Ioil; Profetul Isaia; Sibylla din Eritreea; Sibylla din Cumae; 
Profetul Ezechil; Profetul Ieremia; Iona; Maria (?) sau soţia lui Iacob; Ju-
decata Universală, panoramă; Grupul îngerilor suflători în trâmbiţe; Gura 
Iadului; Învierea morţilor; Urcarea la cer a celor aleşi; Grupul martirilor; 
Aleşii: grupul numit „ecclesia”; Aleşii: grupul numit al lui Dysma; Sfinţii 
de-o parte şi de alta a lui Cristos; Arcada stângă: îngerii cu crucea şi co-
roana de spini; Arcada dreaptă: îngerii cu stâlpul biciuirii şi trestia; Cristos 
judecător şi Sfânta Fecioară.
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